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REDACT IONEEL INHOUD

De tijd waarin wij leven vraagt van christenen 
meer dan ooit een goed onderscheidingsver-
mogen. En fijngevoeligheid. 
Dat zie ik in dit nummer van Nader Bekeken 
in vrijwel alle bijdragen terug.

In Actueel gaat het over wat de Bijbel noemt 
‘wolven’. Hoe weer je die wolven en bescherm 
je de gemeente? Dat is een verantwoordelijk-
heid van een kerkelijke gemeenschap en van 
kerkelijke vergaderingen (het kerkverband).
Ook twee Gelezens – het ene over draagvlak 
voor tucht, het andere over gereformeerde 
hermeneutiek – zijn van belang in verband 
met de bescherming van de gemeente. Want 
wat gebeurt er als er geen tucht is? Wat als 
de Bijbel als onduidelijk gezien wordt en niet 
meer als het einde van alle tegenspraak…?

In de maatschappij en de politiek heersen 
verdeeldheid en onderling wantrouwen. Hoe 
doe je het als christelijke politieke partij 
goed? Lees de rubriek Uit andere bladen. 
Dat ook in de kerk sommige onderwerpen 
heftige emoties oproepen en dat je zomaar 
verkeerd begrepen kunt worden, blijkt wel uit 
de Column.

In alle onzekerheid hebben we als christenen 
houvast. Want God is trouw. Hij houdt dwars 
door alles heen vast aan zijn genadebeleid, zo 
laat het Thema-artikel zien. 

Er is dan ook alle reden om Hem eer, lof en 
dank te brengen. 
Daar mogen we zelfs mee beginnen en dat 
doen we in dit nummer!

Zo willen we nu en in de toekomst dienstbaar 
zijn aan de eer van Gods Naam en de komst 
van Zijn Koninkrijk.
We zijn blij dat we Bauke Seldenthuis mogen 
verwelkomen, die als eindredacteur onze 
gelederen komt versterken.

Sipke Alserda

Redactioneel
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Nieuw licht 
op een bijbelgedeelte

Mee(r) zingen met 
Josafat en Maarten

De volgende morgen vroeg 
gingen ze op weg naar de 
woestijn van Tekoa. Bij hun 
vertrek trad Josafat naar 
voren en sprak hen als volgt 
toe: ‘Juda en Jeruzalem, 
luister! Vertrouw op de 
HEER, uw God, en u zult 
standhouden, vertrouw op 
zijn profeten en uw welslagen 
is verzekerd.’ In overleg met 
het volk wees hij zangers aan 
om de lof van de HEER te 
zingen. Zij trokken voor de 
bewapende legermacht uit, 
de heilige glorie prijzend met 
de woorden: ‘Loof de HEER, 
eeuwig duurt zijn trouw.’ 

(2 Kron. 20:20-21)

David componeert de Psalmen, 
Vespasiaans Psalter, 8e eeuw
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Zingen is populair in Nederland. 
Recent onderzoek van de Nederlandse 
Vereniging van Zangpedagogen wees 
uit dat er meer dan een miljoen men-
sen zijn die (samen) zingen, zoals in 

koren of muziekgezel-
schappen. Vergelijkbaar 
met het aantal Neder-
landers dat lid is van 
een voetbalclub! Sinds 
op tv talentenjachten 
en zangcontests hun 
intrede hebben gedaan 
is het aantal (beroeps-)
zangers en -zangeres-
sen duidelijk toegeno-
men. Een soort Ber-
dien Stenberg-effect, 
zou je kunnen zeggen. 
Helaas heeft corona 
veel schade aangericht. 
Koren moesten worden 
opgeheven, dirigenten 
en zangers kwamen 
zonder werk te zitten 
en zelfs in kerken werd 

tijdelijk helemaal niet gezongen. Los 
van de vraag of sommige gevolgen 
blijvend zijn, durf ik wel te stellen dat 
we überhaupt nog te weinig zingen. 
Juist ook in de kerk. 

Kwetsbaarheid
In de jaren ’90 van de vorige eeuw 
zong de catechisatiegroep waar ik als 
tiener deel van uitmaakte bij aanvang 
een psalm of gezang. Natuurlijk hangt 
zoiets af van de betreffende catecheet 
of groep, maar toen vond ik het al 
mooi en achteraf gezien helemaal. Het 
benodigde instrument, je stem, heb 
je altijd en overal bij je, hoe ideaal! 
Je kunt je niet verschuilen achter een 
piano, contrabas of drumstel. Zingen 
maakt kwetsbaar en vraagt (vooral 
in een groep) om veiligheid. Kort-
geleden heb ik daarom tijdens een 
toerustingsavond over liturgie in onze 
eigen gemeente actief opgeroepen om 
aan het begin van een vergadering 
of bijbelstudie (weer) samen te gaan 
zingen. Dat is van invloed op de sfeer 

en zal ongetwijfeld bepalend zijn voor 
de onderlinge omgang en het verdere 
verloop van de ontmoeting.

Bijbelse opdracht
Vermoedelijk hoef ik u als trouwe lezer 
van dit blad niet te zeggen dat zingen 
ook een belangrijk bijbels gegeven is. 
Al op de tweede bladzijde van de Bij-
bel klinkt een lied, als God de vrouw 
bij de mens heeft gebracht. Sterker 
nog, al tijdens de schepping werd er 
gezongen ( Job 38:6-7)! Helaas zorgde 
de zondeval voor lelijke krassen op de 
plaat. Toch is het mooi om vervolgens 
te lezen dat de brutale Lamech, met 
zijn brallied als een soort boosaardige 
rapmuziek, de vader mocht zijn van 
Jubal, die de stamvader werd van allen 
die een muziekinstrument bespelen 
(Gen. 4:21). Sinds de tijd dat men de 
naam van HEER begon aan te roepen 
klinkt er ook zang en muziek. De 
Bijbel staat vol met oproepen om voor 
God te zingen en te spelen. Heel de 
(bijbelse en kerk)geschiedenis door, tot 
op de dag van vandaag, zijn dat mid-
delen waarmee wij God mogen eren. 
Johann Sebastian Bach is nog stelliger: 
als muziek niet aan dat doel beant-
woordt is het slechts duivels kabaal en 
lawaai.
 
Josafat en Mozes
In het verhaal van 2 Kron. 20:1-30 
speelt zang een belangrijke rol. Ik 
moet beschaamd toegeven dat het tot 
voor kort een voor mij onbekende epi-
sode uit de geschiedenis van het volk 
Israël was. Gelukkig word je door een 
preek soms verrassend bij zo’n minder 
bekend verhaal bepaald.  
Koning Josafat ontvangt een bood-
schap die hem de schrik om het hart 
doet slaan: een groot leger van Moa-
bieten, Ammonieten en Meünieten 
rukt op richting Juda en Jeruzalem. 
Zijn reactie is echter veelzeggend. 
Hij brengt niet eerst zijn leger in 
hoogste staat van paraatheid. Hij 
zoekt ook geen steun bij buitenlandse 
mogendheden. Nee, hij gaat de weg 

Al tijdens de 

schepping werd er 

gezongen! Helaas 

zorgde de zondeval  

voor lelijke krassen  

op de plaat
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van het gebed. In de nieuwe voorhof 
van de tempel zoekt hij in bijzijn 
van het volk het aangezicht van de 
HEER. Hij pleit op de belofte die 
God zelf gedaan heeft aan Salomo bij 
de inwijding van die tempel (2 Kron. 
6:34). Koning en volk leggen hun lot 
volledig in Gods hand: ‘Wij zijn niet 
opgewassen tegen de grote legermacht 
die ons nu aanvalt. Wij weten niet 
wat we moeten doen, op U zijn onze 
ogen gevestigd’. De Leviet Jachaziël 
valt de koning bij en zegt, gegrepen 
door de geest van de HEER: ‘Juda en 
Jeruzalem en u, koning Josafat, luister 
goed! Dit zegt de HEER: Laat je door 
de grote legermacht die jullie bedreigt 
geen angst aanjagen, want dit is niet 
jullie strijd, maar die van God. Wacht 
rustig af, dan zullen jullie zien hoe de 
HEER, die jullie bijstaat, voor jullie de 
overwinning behaalt’. Wellicht dacht 
het volk bij deze woorden terug aan 
hoe wonderlijk God redding bracht 
toen ze klem kwamen te zitten tussen 
de Rietzee en het leger van de farao. 
De Israëlieten waren in paniek, maar 
Mozes mocht tegen hen zeggen (Ex. 
14:13-14): ‘Wees niet bang, wacht 
rustig af. Dan zult u zien hoe de 
HEER vandaag voor u de overwin-
ning behaalt. De HEER zal voor u 
strijden, u hoeft zelf niets te doen’. En 
hoe! Dat heeft het volk toen met eigen 
ogen mogen zien. Net als Mozes wijst 
Josafat de weg van het geloof.

Overwinningslied
Als God jouw Schild en Verlosser is, 
ga je niet eenzaam op de vijand aan; 
Hij voert de strijd, de hulde is Hem 
gewijd. En in jou rijst dan een lied van 
overwinning. Dat zien we gebeuren 
bij Josafat, want tenslotte baant hij 
de weg naar het gezang. Ongeloof-
lijk maar waar: vóór de bewapende 
legermacht uit stuurt hij een mannen-
koor. Zangers die God lofprijzen met 
het bekende refrein van Ps. 136: Loof 
de HEER, eeuwig duurt zijn trouw. 
Woorden die klonken toen koning 
David de Levieten aanstelde die 

muzikaal dienst moesten doen bij de 
ark. Woorden die het volk, eerbiedig 
neergeknield, op de lippen nam toen 
de majesteit van de HEER de tem-
pel vulde bij de inwijding. Woorden 
die klonken toen na de terugkeer uit 
ballingschap de fundamenten werden 
gelegd bij de herbouw van de tempel. 
Woorden waarvan Jeremia profeteerde 
dat ze eens weer zullen klinken als de 
HEER het lot van Juda ten goede zal 
hebben gekeerd.

Marsmuziek?
Waarom deze wonderlijke actie van 
Josafat? In de oudheid had muziek 
vaak een militaire functie, bijvoorbeeld 
om door middel van signalen bevelen 
door te geven. Was dit net zoiets als 
het gebruik van de ramshoorns bij de 
belegering van Jericho? Of was het be-
doeld om het moreel van de soldaten 
hoog te houden? Zoals de doedelzak-
speler in de bekende oorlogsfilm The 
longest day die de troepen voorgaat bij 
de landing op de stranden van Nor-
mandië. Al is dat met een soort moed 
der wanhoop… Uiteindelijk marcheert 
het natuurlijk wel fijner als er muziek 
bij is, toch? Niets van dat alles. Geen 
taptoe-signaal of Einzug der Gladiato-
ren, maar een ultieme geloofsdaad van 
een koning die zijn volk voorgaat in 
de dienst aan de HEER. De adem van 
zijn lippen overmant de tegenstand als 
mensenmonden zijn lof bezingen.

Luther versus satan
Binnenkort is het Hervormingsdag. 
We mogen dankbaar gedenken dat 
Luther de blijde boodschap van het 
sola fide herontdekte. Hij zei: ‘Al wie 

met ernst in dit evangelie gelooft, 
moet daar met blijdschap van zingen 
en spreken, opdat ook anderen het 
zullen horen en erbij komen’. Laten 
wij 505 jaar later biddend serieus 
werk maken van dat geloof. En dat 
uiten met ons gezang. Luther vond 
muziek belangrijk, want: 1) het is een 
geschenk van God aan mensen, 2) ze 
verheugt de harten en 3) ze verjaagt 
de duivel. Door zijn reformatie van 
de mis en zijn kerkliederen heeft hij 
in liturgisch opzicht veel betekend. 
Verheugt u, christenen, tesaam, laat ons 
de Heer bezingen! Als iemand weet wat 
zingen uitwerkt bij strijd, dan hij wel!

Toekomstmuziek
Het verhaal van Josafat toont ons de 
weg waarlangs God verlossing gaf: ge-
bed, geloof én gezang. Satans aanslag 
op het land van de belofte (en daarmee 
op de belofte zelf ) werd verijdeld. 
Wij hebben ook een strijd te voeren, 
niet gericht tegen mensen, maar tegen 
de heersers en machthebbers van de 
duisternis, tegen de kwade geesten in 
de hemelsferen. Luther houdt ons voor 
dat muziek en zang belangrijke wa-
pens zijn in die strijd. Daarom: (meer) 
zingen! Om krachtig tegenstand te 
kunnen bieden en uiteindelijk de vol-
komen overwinning te behalen. Dan 
zal elk schepsel in de hemel, op aarde, on-
der de aarde en in de zee, alles en iedereen 
zingen: ‘Aan Hem die op de troon zit en 
aan het lam komen de dank, de eer, de lof 
en de macht toe, tot in eeuwigheid.’ 

Jorrit Woudt is werkzaam als musicus. Daar-
naast is hij pastoraal werker in de gemeente van 
GKv Enschede-West.

Het verhaal van Josafat toont ons 

de weg waarlangs God verlossing 

gaf: gebed, geloof én gezang



De wolf is in Nederland een 
beschermde diersoort. Vroeger kreeg 

je betaald om er een af te schieten, 
want die beesten zijn levensgevaarlijk 

– zoals de sprookjes ons leren. 
Nu moet je juist betalen als je het 
dier wederrechtelijk van het leven 
berooft, want het is beschermd en 

eigenlijk niet gevaarlijk – sprookjes, 
daar geloven we niet in. Persoonlijk 

ben ik blij als er tussen mij en de 
wolf een hek staat wanneer ik ze 

tegenkom in de dierentuin, vooral 
als ik zie hoe ze een stuk vlees 

wegwerken. 

De wolf: een 
beschermde diersoort?

Maar goed, van natuurbeleid heb ik geen verstand. 
Van een bepaald soort wolven iets meer. Die komen 
we namelijk in de bijbel tegen. Daar worden dwaal-
leraren met hun dwaalleer verscheurende wolven 

genoemd. En nu is de vraag: is de wolf binnen de kerk ook een 
beschermde diersoort geworden?

In dit artikel wil ik eerst kijken naar de waarschuwing tegen 
dwaalleer zoals we die tegenkomen in de Bijbel. Vervolgens 
noem ik een voorbeeld uit de geschiedenis dat duidelijk maakt 
dat zelfs het kleinste verschil toch van het grootste belang kan 
zijn. Daarna toon ik aan dat de aandacht voor dwaalleer in de 
praktijk van het huidige kerkleven is verminderd, en tenslotte 
zoek ik de verklaring daarvoor in ons geestelijk milieu.

De Bijbel over dwaalleer

Toen Paulus aan het einde van zijn derde zendingsreis on-
derweg was naar Jeruzalem, kwam hij ook langs Milete. Daar 
stuurde hij bericht aan de oudsten van de kerk in Efeze dat ze 
naar hem toe moesten komen. Hij wilde ze nog een laatste in-
structie geven. We lezen zijn emotionele toespraak in Hande-
lingen 20:17-35. Midden in die toespraak getuigt hij ervan dat 
hij in zijn verkondiging niets heeft achtergehouden, maar juist 
‘de volle raad van God’ heeft verkondigd. ‘Vanaf de preekstoel’ 
en bij mensen thuis heeft hij het gehad over bekering tot God: 
redding is er door Christus en wie bij Hem hoort begint een 
nieuw leven (vers 20-21). Geen onderdeel van de leer, geen on-
derdeel van de ethiek, geen onderdeel van het geestelijk leven 
heeft Paulus achtergehouden, maar hij heeft Gods Woord 
laten spreken in zijn verkondiging. Het kan dus niet aan zijn 
verkondiging liggen dat sommigen verloren gaan. 
Het werk dat Paulus begonnen is moet nu voortgezet worden. 
De oudsten zelf zijn nu de wachters over de kudde – ja, de 
herders. 

Zelfs in ons land zien we dat schapen voor wolven niet veilig 
zijn. Ook al mogen de boeren ze niet neerschieten, dat er 
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bescherming tegen de wolf moet zijn is wel duidelijk. Zo is 
het ook met de kudde van de gemeente. Die moet beschermd 
worden tegen wolven. De wolven verscheuren de gemeente 
door dwaalleer, oftewel: door dat wat niet in overeenstem-
ming is met de volle raad van God. Wanneer je daarvan 
afwijkt, raak je namelijk zomaar het zicht op de Heer Jezus 
kwijt. Door dwaalleer wil de duivel eenvoudigen wegtrekken 
bij hun Heiland.

Een voorbeeld: stel dat iemand ontkent dat Jezus ontvangen 
is van de Heilige Geest, geboren uit de maagd Maria. Dan 
raakt buiten beeld dat Jezus enerzijds werkelijk God is, die ons 
vlees heeft aangenomen en de erfzonde heeft doorbroken - en 
dat Hij anderzijds tegelijk echt mens is, één van ons.1 Door dit 
soort dwaalleer kan een gemeentelid wegdwalen bij Christus. 
Dat is wat een wolf bereikt. En daarmee bereikt hij wat Satan 
wil, die rondgaat als een briesende leeuw, op zoek naar wie 
hij kan verslinden (1 Petr. 5:8). Daarom moet een herder van 
de kerk niet twijfelen als dwaalleer wordt gezien: daar moet 
korte metten mee worden gemaakt. En als iemand dan in 
dwaalleer volhardt? Daar is Paulus ook duidelijk over: ga hem 
uit de weg (Rom. 16:17-18).
 
Hiermee wil ik geen pleidooi voeren voor intolerantie. Het is 
belangrijk het gesprek aan te gaan, juist met andersdenken-
den, om zo te proberen tot elkaar te komen. Maar wel vanuit 
de vooronderstelling dat wat uitgaat boven de Schrift geen 
plaats heeft in de kerk (1 Kor. 4:6).

Een voorbeeld uit de geschiedenis

Toch is het niet altijd zo makkelijk om te zien dat iets dwaal-
leer is. Nog moeilijker kan het zijn om te zien dat verschil van 
inzicht er echt toe doet. Vaak lijkt het maar theologenpraat. Ik 
hoor mensen dan zeggen: als ze nu eens wat minder schreven, 
zou er minder ruzie zijn. Dat moet theologen ook nederig ma-
ken: is het niet vaak zo dat wij de zaken groter maken dan ze 

zijn? Laten wij ons niet te vaak voorstaan op verheven kennis, 
in plaats van dat wij nederig blijven luisteren naar de Schrift? 
We zouden langzamer moeten zijn in het spreken en meer 
oog moeten hebben voor de balk in ons eigen oog. Laten we 
bij elkaar niet vallen over elk woord, want wie is er foutloos in 
z’n spreken? Laten we vragen aan elkaar stellen in plaats van 
de antwoorden van tevoren in te vullen. Maar laten we daar-
bij ook toetsen en het goede behouden. Want de geschiedenis 
maakt duidelijk dat dit nodig kan zijn. 

Momenteel lees ik het tweede deel van de fenomenale 
dogmenhistorie van Jaroslav Pelikan.2 Dit tweede deel gaat 
over de oosters-orthodoxe kerk en een van de hoofdstukken 
handelt over de twee naturen van Christus.  
Moeten we zeggen dat de Heer Jezus één of twee willen had?3 
Wilde Hij iets met Zijn goddelijke natuur én iets met Zijn 
menselijke natuur, of waren die twee samengekomen tot één 
wil? Het is begrijpelijk als je nu denkt: Kom, dat is toch gedoe 
om een millimeter van de leer! Daar zegt de Bijbel toch niets 
over? Waarom moeten we daar moeilijk over doen? Laten we 
ons richten op wat de Heer Jezus heeft gezegd en gedaan, 
Hem samen belijden als onze verlosser, en verder het elkaar in 
deze zaak niet te moeilijk maken. We weten het niet precies – 
en boeken erover zorgen alleen voor onrust.
En toch… Het gaat wel degelijk over een belangrijke zaak. 
Stel nu eens dat de Heer Jezus inderdaad maar één wil heeft 
gehad, een ‘god-menselijke’ om het zo maar te zeggen. Dan 
is zijn menselijke wil zo volledig verbonden aan de goddelijke 
dat Hij feitelijk geen menselijke wil meer over heeft. Maar als 
dat zo is, is Hij dan wel écht mens? Wat betekent het dan als 
Hij bidt: ‘Maar laat het niet gebeuren zoals Ik het wil, maar 
zoals U het wilt’ (Mat. 26:39)? Is Hij dan Zijn broeders wel 
in alles gelijk geworden, op de zonde na? Als Jezus niet een 
menselijke wil heeft gehad, heeft Hij – de tweede Adam – dan 
wel als mens de gehoorzaamheid volbracht?  
Johannes Damascenus, een monnik die leefde rond het jaar 
700, schreef: ‘Als Hij de menselijke wil niet heeft aangenomen, 
dan is dat wat het eerst heeft geleden niet geheeld’.4 Want het 
is toch de menselijke wil die als eerste toegaf aan de verleiding 
van de duivel. 

Door dwaalleer wil 

de duivel eenvoudigen 

wegtrekken bij 

hun Heiland
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1 Vgl. Zondag 14 van de Heidelbergse Catechismus.

2 Pelikan, J., The Christian Tradition. A History of the Deve
lopment of Doctrine. 2. The Spirit of Eastern Christendom  
(6001700), Chicago: Chicago University Press, 1974/1977.  
Het gedeelte dat ik bespreek staat op pag.. 62-75.

3 Daar ging de vraag aan vooraf of de Heer Jezus één of  
twee daden uitvoerde wanneer Hij iets deed. Voor de  
duidelijkheid laat ik dit achterwege.

4 Citaat uit het aangehaalde werk van Pelikan, p. 75



Zo blijkt dat een schijnbaar onbelangrijke zaak – hoogst 
filosofisch van aard – wel degelijk tot grote problemen kan 
leiden, want ‘juist omdat Hij zelf op de proef werd gesteld en 
het lijden volbracht heeft, kan Hij ieder die beproefd wordt 
bijstaan’ (Hebr. 2:18).

Oog voor dwaalleer: toen…en nu!

In tweeduizend jaren kerkgeschiedenis is het duidelijk 
geworden dat de bijbelse instructie om de wolven niet in de 
kudde toe te laten, geen loze waarschuwing is. Het blijft van 
het grootste belang. Want de duivel wil niets liever dan de 
schapen wegleiden van de goede Herder, door zich als een en-
gel van het licht te vermommen (2 Kor. 11:14). Terecht is in de 
gereformeerde kerken daarom altijd aandacht geweest voor 
het weren van dwaalleer.
 
Dat hier verandering in is gekomen, wordt duidelijk als we de 
kerkorde van 1978 en de concept-kerkorde van de te vormen 
Nederlandse Gereformeerde kerken naast elkaar leggen. Ik 
kies voor de kerkorde van 1978 omdat die nog geënt is op de 
Dordtse kerkorde, en die traditie duidelijker verwoordt dan de 
kerkorde van 2014.

In artikel 55 van de kerkorde van 1978 lees ik: ‘Voor het weren 
van valse leer…moeten de predikanten en ouderlingen on-
derrichten, weerleggen, waarschuwen en vermanen (…)’. Een 
taak die zich ook uitstrekt tot de Theologische Universiteit. 
In artikel 18 van diezelfde kerkorde staat: ‘Tot de taak van de 
hoogleraren in de theologie behoort … het verdedigen van de 
zuivere leer tegen ketterijen en dwalingen’. 
Ook in de visitatie speelt het waken tegen dwaalleer vanouds 
een rol. Artikel 44 van de kerkorde van 1978 zegt: ‘De visitato-
ren zullen onderzoeken of de ambtsdragers ieder voor zich en 
gezamenlijk hun ambt trouw vervullen, zich houden aan de 
zuivere leer (…)’. 
In de concept-kerkorde is erg weinig oog voor dwaalleer. Al-
leen bij het hoofdstuk over kerkelijk toezicht staat dat de kerk 
bijzondere zorg geeft aan leden die door hun opvattingen 
tekort doen aan Gods eer en daarmee hun eigen behoud en 
het heil van de gemeente in gevaar brengen (art. D1.1). Maar 
verder wordt er geen melding van gemaakt, noch bij het ambt 
van predikant, noch bij dat van ouderling, noch bij de visita-
tie. Ook bij de taak van de opleiding zie ik dit niet staan.5 Tel 
daarbij op dat de kerkorde bewust ruimte laat voor een open 
avondmaalsbeleid, een lossere visie op het huwelijk heeft (het 
sluiten van een huwelijk wordt slechts ‘bevorderd’ door de 

kerkenraad), en geen enkele liturgische sturing geeft maar 
juist de formulieren optioneel maakt, en het wordt duidelijk 
dat er wel veel ruimte is voor afwijkende meningen maar erg 
weinig oog voor het weren van dwaling.

Een begin van een verklaring

De vraag is natuurlijk hoe dit komt. Als er zo duidelijk een bij-
belse instructie is, en als er zoveel voorbeelden uit de geschie-
denis zijn, en als we uit een traditie komen die het weren van 
dwaalleer hooghoudt, hoe kan het dan dat het toch zo tussen 
onze vingers doorglijdt? Ik geef een drietal oorzaken, waarmee 
ik niet beweer uitputtend te zijn. Ik stip ze ook slechts aan, in 
plaats van ze diepgaand te analyseren.

Het heeft, mijns inziens, te maken met het postmoderne 
levensgevoel, waarin waarheid persoonlijk is geworden. Er 
kunnen immers alternatieve feiten zijn. Wat iemand denkt 
en voelt is voor die persoon de waarheid, en wie ben ik dat ik 
daar iets van vind? Wie is die ander, wie is de ambtsdrager, 
dat hij wat vindt van wat ik geloof? 
Deze onzekerheid over de waarheid en wie ‘ik’ dan ben, zien 
we in tal van culturele uitingen. Ik denk bijvoorbeeld aan 
de lange trits van superheldenfilms die de afgelopen jaren 
is uitgekomen. Vaak zijn deze superhelden getroebleerde 
figuren die onzeker zijn over zichzelf en over morele kwesties. 
Daarnaast draaien de films vaak om de ethische vraag naar 
de juistheid van het gedrag van de superheld, en de diepe 
ambivalentie tussen henzelf als persoon en hun daden. Wie 
ben ik eigenlijk en waarom ben ik hier? Wat is goed? En is 
er een waarheid waaraan je dat kunt toetsen? En zo ja, wie 
bepaalt die waarheid?6 Bij zo’n fundamentele onzekerheid 
over het bestaan, is waarheid niet absoluut maar persoonlijk: 
mijn waarheid.

Een tweede oorzaak is de problematisering van de Schrift. 
Wij belijden dat deze duidelijk is. Ondertussen gelooft het 
grootste gedeelte van de gemeenteleden daar niets meer van. 

In de concept-kerkorde 

is wel veel ruimte voor 

afwijkende meningen maar 

erg weinig oog voor het 

weren van dwaling
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Ze ervaren het lezen van de Bijbel als moeilijk, het staat ver 
van hen af. Als ze denken iets te snappen, dan is er wel een 
theoloog die zegt dat het juist het tegengestelde betekent. Zo 
komen we er langzaam toe dat we er niet meer op vertrouwen 
dat de Heilige Geest ons door middel van de Bijbel leidt in de 
volle waarheid. 

Een derde element dat bijdraagt is het grote verlangen naar 
heling. We leven in een gebroken wereld. In die gebroken we-
reld is ook de kerk gebroken. Iedereen voelt dat dit niet is hoe 
het leven zou moeten zijn. In de seculiere wereld uit zich dit 
in de diepe drive om door technologie, allianties en politiek de 
wereldproblemen eronder te krijgen (‘samen krijgen we coro-
na eronder', 'de enige weg uit de crisis is innovatie’). In de kerk 
leidt dit tot de diepe drive de versplintering op te heffen. En 
wie zal ontkennen dat dit goed is? Er is de bijbelse opdracht 
tot eenheid. Daarbij past ons een verdraagzame houding die 
wil leren van de (geloofs)opvattingen van de ander. Maar die 
houding moet er niet toe leiden dat we het niet over waarheid 
en leugen durven te hebben. Net zomin als we van een mug 
een olifant moeten maken, moeten we van een olifant een 
mug maken. We moeten blijven onderscheiden waar het op 
aan komt: het verhullen van dwaalleer is als het verhullen van 
een etterende wond.

Ten slotte

‘Laten we kijken naar wat ons bindt.’ Het is een veelgehoorde 
uitspraak. En ik ben het ermee eens, laten we daarnaar kijken. 
Maar laten we niet wegmoffelen wat tussen ons instaat en het 
onder de loep nemen: is het dwaalleer? Soms zeg je: we zijn 
het niet eens, maar het is ook geen dwaalleer, en dan kunnen 
we elkaar verdragen. Onderscheid in meningen en visies is een 
zegen. Die ander is niet direct een leugenaar. Sterker nog, het 
is goed mogelijk dat ik het fout heb! Maar laten we ons er wel 
van bewust zijn dat er dwaalleer is, en als kerken maatregelen 
treffen om ze buiten de deur te houden. 
Want de wolf is in de kerk geen beschermde diersoort. 

Het verhullen van 

dwaalleer is als het 

verhullen van een 

etterende wond
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5  In de kerkorde van 2014 staat dit ook niet, maar wordt 
verwezen naar het statuut dat door de synode wordt op-
gesteld. Daarin wordt bestrijden van dwaling genoemd in 
artikel 29.2.

6  Dit kun je ook zien in de hedendaagse literatuur. Denk 
bijvoorbeeld aan The Unconsoled van Nobelprijswinnaaar 
Kazuo Ishiguro en Here We Are van Graham Swift.
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GODS GENADEBELEID (1)
Hij ontfermt zich over wie Hij wil
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n Handelingen 16, waar Lucas 
iets vertelt over de tweede 
zendingsreis van Paulus, blijkt 
bijvoorbeeld duidelijk dat 
Paulus uitvoering geeft aan 
Gods sturende genadebeleid. 
Tijdens die reis bezoekt hij 
eerst de gemeenten in het 
Frygische en Galatische land, 

die gesticht waren op de eerste reis. 
Dan reist hij met Silas, Timoteüs en 
Lucas naar het westen van het huidige 
Turkije. Omdat de Heilige Geest hen 
verhindert in Asia het Woord te pre-
diken, trekken ze richting Mysië om 
vandaar naar Bythynië (Noord-Tur-

Lange tijd mocht ik op het Friese thuisfront het 

zendingswerk van de Gereformeerde Kerken 

(vrijgemaakt) op Kalimantan Barat in Indonesië 

ondersteunen. Als vanzelf ga je dan in de Bijbel op 

zoek naar het zendingswerk in de begintijd van het 

christendom. Vooral toen de vraag gesteld werd of er 

misschien mogelijkheden waren om het evangelie aan 

het Joodse volk te brengen. Daardoor vooral werd ik 

ervan doordrongen dat de gang van de verkondiging 

van het evangelie in de wereld vanuit de hemel wordt 

gestuurd. God wendt zich in vrij welbehagen naar 

Joden en heidenen met zijn vrije aanbod van genade. 

Het boek Handelingen laat dat regelmatig zien. 

kije) te reizen. Ook dat staat de Geest 
hun niet toe (vers 6-9). Als ze Mysië 
voorbij gereisd zijn, komen ze aan in 
Troas. Daar krijgt Paulus ’s nachts een 
visioen: een Macedonische man vraagt 
hem dringend: ‘Kom over naar Mace-
donië en help ons!’

Daaruit maken Paulus en zijn me-
dewerkers op dat ze naar Macedonië 
moeten om daar het evangelie te 
verkondigen. Ze varen naar het eiland 
Samotrace en gaan de volgende dag in 
Neapolis aan wal. Vandaar reizen ze 
naar Filippi, de eerste stad in dit deel 
van Macedonië. 

SintLydia Doopkapel bij Filippi, 
op de plek waar Lydia vermoedelijk 
gedoopt werd
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debeleid de kwaliteitsstandaard waar-
aan zij die door God worden geroepen, 
voldoen en de anderen, die door God 
worden gepasseerd, niet voldoen. Te-
recht noemen we dit vandaag discri-
minatie. Gods betoon van ontferming 
is soeverein en onverdiend.

Het begin van de Europese zending 
laat bovendien zien dat God in het 
bijeenbrengen van zijn kerk planmatig, 
doelgericht te werk gaat. Paulus en zijn 
metgezellen werden door Hem naar 
Filippi gedirigeerd, opdat van daaruit 
de kerk in Europa bijeengebracht zou 
worden. En nog steeds is God op die 
manier bezig in zijn genadebeleid. 
Totdat het volle getal uit de Joden en 
de heidenen dat de Vader aan de Zoon 
heeft gegeven, door de Geest in de 
kerk bijeengebracht zal zijn.

Persoonlijk: Lydia, de 
eerstelinge in Europa

Lydia was al als heidin, voordat ze 
Paulus en zijn metgezellen ontmoette, 
doordrongen geraakt van het bestaan 
van God. Ook daarachter schuilt Gods 
genadeplan. Ze ontkende niet – zoals 
velen dat vandaag in Europa wel doen 
(zie kader) – dat God zich in zijn 
kracht en goddelijkheid doet kennen 
in zijn scheppingswerken. Ze was 
bovendien onder de indruk van het 
joodse geloof. Een geloof zonder beel-
den, iets ongekends in de Griekse we-
reld. Een geloof ook dat onderscheid 
maakt tussen goed en kwaad. De vele 

‘de reden waarom God het evangelie 
liever aan het ene volk dan aan het 
andere laat verkondigen, niet enkel ge-
zocht moet worden in het welbehagen 
van God, maar daarin, dat het ene volk 
beter is en meer recht heeft op Gods 
liefde dan het andere volk, waaraan het 
evangelie niet wordt bekend gemaakt’. 
(Dordtse Leerregels I, Verwerping der 
dwalingen, par. 9)1 De Gereformeerde 
Kerk in Nederland belijdt echter dat 
‘God in zijn goedheid verkondigers 
zendt tot wie Hij wil en wanneer Hij 
wil’. (D.L. I.3, vgl. ook II.5). Maar hoe 
duidelijk de Bijbel op dit punt ook is, 
volgens de remonstrantse opvatting 
geldt bij de uitvoering van Gods gena-

Soeverein en doelgericht: 
zending in Europa

Op de sabbat gaan ze naar een gebeds-
plaats bij de rivier buiten de stad, waar 
ze een gezelschap van Joden aantref-
fen. Ook Lydia, een purperverkoopster 
uit de stad Tyatira is daar. Ze luistert 
aandachtig naar Paulus. En gegrepen 
door zijn woorden komt ze tot geloof 
in Jezus Christus.

Dit begin van de Europese zending 
laat allereerst duidelijk zien dat Gods 
zendingsbeleid wordt gekenmerkt 
door zijn soevereine, vrije genade: God 
ontfermt zich over wie Hij wil.  
In de tijd van de remonstranten was 
dit een strijdpunt. Volgens hen was 
de vrije wil van de mens om te kiezen 
voor het geloof bepalend, en niet Gods 
vrije welbehagen. Heel duidelijk maar 
ook schrijnend komt dit naar voren in 
de bewering van de remonstranten, dat 

THEMA

Volgens de remonstranten 

was de vrije wil van de mens om te 

kiezen voor het geloof bepalend, 

en niet Gods vrije welbehagen
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Dit lied van John Lennon, Imagine, laat zien hoe dit denken waarin voor  
God geen plaats meer is, vandaag in de westerse wereld gemeengoed is 
geworden.

Imagine (Stel je voor)

Stel je voor: er is geen hemel. 
’t Is simpel, probeer het maar. 
Beneden ons geen hel, 
boven ons alleen de lucht. 
Stel je voor: alle mensen 
levend voor vandaag.

Stel je voor: er zijn geen landen. 
‘t Is niet moeilijk, doe het maar. 
Niets om te doden of om voor te sterven. 
Ook geen geloof. 
Stel je voor: alle mensen 
samenlevend in vrede.

Je vindt me vast een dromer. 
Maar ik ben niet de enige. 
Ik hoop dat je gaat meedoen
en dat de wereld één zal zijn.

Stel je voor: er is geen bezit.
 ‘k Vraag me af of je dat kunt. 
Geen hebzucht meer of honger. 
Een mensenbroederschap.
Stel je voor: alle mensen 
samen de wereld delend. 

Je vindt me vast een dromer.
Maar ik ben niet de enige.
Ik hoop dat je gaat meedoen
en dat de wereld één zal zijn.



     

godsdiensten in die tijd zeiden: ‘Elke 
god heeft zijn eigen waarheid’, en: 
‘We hebben allemaal een stukje van de 
waarheid’. Maar het joodse geloof be-
roemt zich op het hebben van de tien 
geboden, de wet van de HERE.  
Lydia behoorde tot de ‘godvrezenden’: 
ze leefde met de joodse godsdienst 
mee en kende de wet en de andere ge-
schriften van het Oude Testament. Uit 
verlangen om de God van Israël nog 
beter te leren kennen kwam ze regel-
matig op de sabbat bij de gebedsplaats 
samen met een aantal vrouwen. 

Ze wist nog niet dat in Jezus in vervul-
ling is gegaan wat de oudtestamenti-
sche Schriften over de Messias2 hadden 
voorzegd. Maar tijdens het horen van 
Paulus’ evangelieprediking opende de 
Here haar hart en ogen en verlichtte 
Hij haar verstand. Ze ontving de per-
soonlijke genade van God dat ze tot 
het geloof in Jezus kwam. Lydia is de 
eerstelinge van de kerk in Europa.

Dat Lydia dit evangelie van Christus’ 
genade met haar hart heeft omhelsd, 
is vandaag voor velen in Europa geen 
reden om er acht op te slaan. Maar alle 
negatie en verwerping van de blijde 
boodschap ten spijt, is dit evangelie 
bijzonder rijk van inhoud. Handelin-
gen 16 laat zien dat de vaste grond 
van Lydia’s geloof ligt in de belofte 
van het evangelie, ‘dat ieder die in de 
gekruisigde Christus gelooft, niet ver-
loren gaat, maar eeuwig leven heeft’. 
(Dordtse Leerregels II, 5). Die belofte 

verkondigde Paulus aan haar met bevel 
van geloof en bekering en die moet 
ook nu onder alle mensen en volken 
uitgedragen worden. 
Gods zendingsbeleid kenmerkt zich 
door op de persoon gerichte genade. 
Ook dat laat Handelingen 16 zien. Op 
Lydia’s aanvaarding van de evangelie-
boodschap volgde haar doop. Daarin 
beleed zij: Jezus is de Messias, Gods 
Zoon, die ook voor mij op aarde geko-
men is en mens is geworden, die ook 
voor mij geleden heeft aan het kruis 
en ook voor mij is opgestaan. Gods 

ontferming blijkt een persoonlijke 
spits te hebben in het geloof dat Lydia 
ten deel valt. Geloof in de Here Jezus 
Christus is een gave van God (Ef 2:8)! 
Aan het christendom dat in Europa 
in Filippi voet aan de grond kreeg, ligt 
Gods genadebeleid met deze persoon-
lijke spits ten grondslag.

Royaal: ook de huisgenoten

Dat heeft rijke vruchten afgeworpen! 
Dat blijkt in Handelingen 16:15. Want 
Lucas vertelt dat niet alleen Lydia, 
maar ook haar huisgenoten gedoopt 
zijn. Ook zij ontvangen het bewijs 
dat de belofte van het evangelie hun 
toekomt. Dat laat nog een belangrijk 
en typerend element van Gods gena-
debeleid zien: niet alleen wie gelooft is 
in Christus geheiligd, maar ook zij die 
tot de vaste kring van de gelovige(n) 

behoren. Staat dit niet op gespannen 
voet met het voorafgaande, waarin we 
zagen dat Gods genade persoonsge-
richt is? Nee, het laat zien hoe royaal 
God in zijn genadebetoon is aan dege-
nen die Hem oprecht vrezen.

Volgens de baptistische denkwijze 
komt het aanbod van genade alleen ten 
volle toe aan hen die door de Geest 
zijn wedergeboren: de doop is alleen 
voor volwassenen, namelijk op grond 
van de (door de oudsten) veronderstel-
de wedergeboorte. Met hun bewust 
geloof voldoen zij aan de kwaliteits-
standaard. In de gereformeerde traditie 
heeft deze baptistische gedachte veel 
invloed gekregen.3 Maar mochten wij 

Lydia wist nog niet dat in Jezus 

in vervulling is gegaan wat de 

oudtestamentische Schriften over  

de Messias hadden voorzegd
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1 Deze opvatting zal mede een rol hebben 
gespeeld bij de Nederlandse handel in 
zwarte slaafgemaakten. Evenhuis (Deel II, 
p. 163) schrijft dat in de protocollen van de 
Amsterdamse kerkenraad nergens sprake 
is van de slavenhandel en de slavernij. De 
gereformeerden gaan zeker niet vrijuit; velen 
hingen de zogenaamde Cham-theorie aan. 
Maar bekend is ook dat contra-remonstrant-
se dominees uit de stad werden geweerd 
of zelfs verbannen en dat er ‘vredelieven-
de’ predikanten beroepen werden, die de 
remonstranten en het stadsbestuur (dat op 
de hand van de remonstranten was) met 
rust moesten laten. Zie R.B. Evenhuis, Ook 
dat was Amsterdam (IV), Ten Have-Amster-
dam, en Erik Odegard, ‘Suiker en slavernij in 
Nederlands-Brazilië’, in: Pepijn Brandon e.a., 
De slavernij in Oost en West. Het Amsterdam 
onderzoek, Spectrum. 

2 Het Hebreeuwse woord masjiach betekent 
gezalfde. Het wordt in het Nederlands weer-
gegeven als ‘Messias’. De Griekse weergave 
van ‘Messias’ is christos, in het Nederlands 
Christus.

3 Deze denkwijze trad bijvoorbeeld aan het 
licht in de synodebesluiten die leidden tot 
de Vrijmaking in 1944 en zette zich door in 
de opvatting van G.C. Berkouwer, dat de 
wedergeboorte aan het Woord van de Schrift 
en de prediking voorafgaat. Gevolg: de kerk 
wordt niet gezien als de kerk van Woord en 
sacramenten, maar als kerk van veronder-
stelde gelovigen.  
En vandaag lijkt deze ‘gemoedelijke’ 
opvatting van de kerk als kerk van veron-
derstelde gelovigen ten grondslag te liggen 
aan de concept-kerkorde van de te vormen 
Nederlandse Gereformeerde Kerken: veel 
zaken behoeven niet via afspraken geregeld 
te worden, want het zit met de intentie van 
de kerkleden wel goed.



tevolle woorden voor de natuurlijke 
takken en waarschuwende woorden 
voor de geënte takken. Hoe dit alles 
ook zijn uitwerking zal vinden in de 
uitvoering van Gods genadebeleid, wij 
moeten eraan vasthouden dat geloofs-
afval als zodanig opgenomen is in 
Gods raadsplan voor de vestiging van 
zijn koninkrijk. Ongeloof en geloofs-
afval zetten Gods ‘raderwerk’ in het 
bijeenbrengen van zijn kerk nooit en te 
nimmer stil.5 God houdt alle onge-
loof ten spijt de eer aan zichzelf: ‘Hij 
ontfermt zich over wie Hij wil. En Hij 
verhardt wie Hij wil (Rom. 9:18)'. 

ten goede van hen die God liefhebben 
(Rom. 8:28). Zelfs geloofsvervolging. 
De oude kerk beleed dat met de 
uitdrukking ‘het bloed van de marte-
laren is het zaad van de kerk’. In dat 
vertrouwen was ook Paulus aan het 
werk in Filippi. Hoe onaanzienlijk het 
begin van Gods werk in Europa ook 
was, het vervulde Paulus met goede 
moed: God, zijn zender, weet waaraan 
Hij werkt. Hij handelt volgens zijn 
raadsplan en genadebeleid. 

De geschiedenis in Handelingen 16 
geeft ons een bemoedigend beeld van 
Gods genadebeleid: Christus Jezus 
vestigt een bruggenhoofd in Europa: 
de eerste huisgemeente. Dat schept 
verwachtingen voor de toekomst. 
Christus zal – niet uitsluitend, maar 
toch vooral – vanuit Europa door zijn 
Geest en Woord zijn kerk wereldwijd 
uit de heidenvolken en de Joden gaan 
bijeenbrengen in de eenheid van het 
ware geloof. (HC 21, vr. 54 en HC 25, 
vr. 65) Terecht zingen we: de toekomst 
is aan Hem en aan zijn rijk, dat (bij 
zijn wederkomst) de hele wereld zal 
vervullen!

Waarschuwing

Geloofsafval, hoe massaal ook, zelfs 
geloofsvervolging zal dit niet kunnen 
keren. De royaliteit van Gods genade 
blijkt ook als Paulus in Romeinen 11 
wijst op het geheimenis dat de Here 
God zich eens weer naar de Joden 
zal wenden. Opdat wij, christenen uit 
de heidenwereld, beschaamd zouden 
worden en bij onszelf bedenken: waar 
zijn wij mee bezig nu op zo grote 
schaal Christus’ genade wordt verwor-
pen? Beseffen wij wel hoe groot Gods 
genade in Christus is? Laten wij tijdig 
tot de God van alle genade terugkeren. 
Romeinen 11 spreekt immers belof-

al denken, de baptistische redenering 
volgend, dat Lydia recht had op de 
doop, de huisgenoten van Lydia volde-
den aan geen enkele standaard. Toch 
worden ze gedoopt. 
Natuurlijk gaat het aanbod van genade 
ook bij de huisgenoten vergezeld van 
het bevel van geloof en bekering. Dat 
zal vooral geklonken hebben in de op-
roep van de vrouw des huizes: ‘Kom ga 
met mij en doe als ik!’ Want voortaan 
stempelt de vreze des Heren (= ontzag 
voor Hem) het leven in Lydia’s huis. 
Haar geloof uit zich in de daadwer-
kelijke zorg om haar huisgenoten te 
onderwijzen en te doen onderwijzen 
in de weg. Ook dat maakt deel uit van 
Gods methode van het bijeenbrengen 
van zijn kerk op aarde.4

Goede verwachtingen

Aanvankelijk kwam er maar één vrouw 
tot geloof in Filippi. God had Paulus 
helemaal daar naartoe gedirigeerd 
om haar tot de Here Jezus te bekeren. 
Zijn genadebeleid maakte dat Paulus 
één vrouw aantrof die aandachtig naar 
hem luisterde.  
Biedt dat wel verwachtingen voor de 
uitbreiding van Gods kerk in het we-
relddeel Europa? Ons antwoord mag 
zijn: de HERE overziet het werk van 
het bijeenbrengen van zijn kerk. Wíj 
kijken tegen de onderkant ervan aan: 
we zien die ene vrouw die tot geloof 
in de Here Jezus komt. Maar Hij die 
de kerk vergadert door zijn Geest en 
Woord, weet dat Hij zijn doel niet zal 
missen. Niets en niemand zal beletten 
dat God zijn doel bereikt. Dat mogen 
ook wij bedenken nu er zo’n massale 
geloofsafval is in Europa. Die afval 
heeft een plaats in Gods raadsplan, 
hoe onbegrijpelijk ook voor ons. Ze 
is ons zelfs voorzegd in 2 Tessaloni-
cenzen 2. Maar alles zal meewerken 
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4 Ook bij de viering van het heilig avondmaal 
is de royaliteit van Gods genade groot. Wel 
voegt de apostel met het oog op die viering 
aan de belofte van het evangelie expliciet de 
eis toe van geloof en bekering in de vorm van 
zelfbeproeving (zie 1 Kor. 11:28-29). Omdat 
jonge kinderen vanwege hun ontwikke-
lingsniveau aan deze eis nog niet volledig 
kunnen voldoen, is het kerkelijk gebruik dat 
zij geloofsonderwijs ontvangen voordat zij 
kunnen deelnemen aan de viering van het 
heilig avondmaal. Ook voor hen geldt dat 
zij met het ‘Kom ga met ons en doe als wij’ 
van de gelovige ouder(s) oprecht dienen in 
te stemmen in het afleggen van de belijdenis 
van het geloof.

5 Zie 2 Kor. 2:14-16: ‘… Wij zijn de wierook die 
Christus brandt voor God, zowel onder hen 
die worden gered als onder hen die verloren 
gaan. Voor de laatsten is het onaangename 
geur die tot de dood leidt, maar voor de eer-
sten een heerlijke geur die leven schenkt…’ 
En 1 Petr. 2:6-8: ‘… “In Sion leg Ik een hoek-
steen…, wie daarop vertrouwt, komt niet 
bedrogen uit. ”… Voor wie er niet op vertrou-
wen, geldt echter: “De steen die de bouwers 
afkeurden is de hoeksteen geworden.” En: 
“Het is een steen waarover men struikelt, 
een rotsblok, waaraan men zich stoot.” Zij 
struikelen omdat ze het Woord Gods niet 
gehoorzamen, daartoe zijn ze bestemd.’
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’Ik ben – zomaar overdag – naar de film 
geweest. Ach, ik ben met emeritaat, wie 
doet me wat? Nou ja… als ik vroeger 
mijn vader bekende dat ik naar de film 
was geweest, dan zwaaide er wat.  
Het is een spannende film. Het begint 
met een klein vogeltje, een grutto-jong.1 
’t Zit ergens in het hoge gras, en ’t piept 
luid want ’t wordt bedreigd door een ko-
lossale  maaimachine. Pas aan het eind 
blijkt dat op die machine een vriendelijke 
boer zit. Hij had ’t jong tijdig gezien.’

Met deze zinnen begint een preek die 
ik deze zomer op diverse plaatsen heb 
gehouden. De preektekst is Job 39:26. 
Een indringend woord van God uit een 
storm voor de arme Job. De Schepper 
vraagt zijn aandacht voor… een vogeltje. 
En zo probeert de Ontzagwekkende de 
wanhopige Job (vgl. Job 31:35) tot zwij-
gen te brengen. 
Ik had nog een klein zinnetje aan deze 
inleiding op mijn preek toegevoegd: 
ik hoop dat alle boze boeren even-
zeer vriendelijk zijn. Daarmee heb ik 
agrariërs geraakt. Enkelen reageerden 
ontstemd en teleurgesteld. Was dit niet 
een preek tégen de boeren? Dit deed 
me onmiddellijk verdriet. Ik houd van 
boeren, mijn moeder was een lief boe-
rinnetje, mijn opa had een boerderij, die 
met verdriet werd geruimd vanwege de 
oprukkende industrie.  
Ja, mijn preek was kritisch op de boze 
boeren. Een van hen triggerde mij met 
zijn uitroep op tv: moet mijn bedrijf 
krimpen voor een korhoen op de Velu-
we??

Mijn preek was wel wat eenzijdig. 
Had ik niet ook de vervuilende burger 
moeten aanpakken? Neem nu de lange 
wachtrijen op Schiphol? Bij dezen dan: 

HOORT DE ROEP  
DER JONGE RAVEN!

ik roep elk kind-van-God-de-Schepper 
op tot gepaste vliegschaamte!

Ik had ook een zin geciteerd uit een 
opstel van wijlen professor Ohmann: 
Een dier heeft geen ziel te verliezen, zei 
eens een oudgereformeerde boer, die het 
met de behandeling van zijn dieren niet 
al te nauw nam, maar ’s zondags wel luid 
kermde over zijn eigen ziel.2 Ook daarop 
kreeg ik kritiek: dit was stigmatiserend. 
En nota bene: ik zie nu mijn opa. Hij 
was zelden in de stal, vaak zat hij in-
het-zwart boven een op de keukentafel 
opengeslagen dikke oude schrijver: De 
redelyke Godtsdienst van Wilhelmus à 
Brakel. 
In de reformatorische boekhandel in 
Werkendam zie ik een boekje3 liggen 
met drie pittige preken die de boeren 
een hart onder de riem willen steken. 
Maar de overheid krijgt er flink van 
langs. We moeten God meer gehoor-
zaam zijn dan Brussel. Is er wel echt een 
stikstofcrisis? Veel mensen die zich druk 
maken om het milieu, beseffen niet dat ze 
naar Gods rechterstoel reizen. Deze aarde 
gaat verloren, er komt een nieuwe aarde 
en velen die nu strijden voor moederaarde, 
zullen daar niet gevonden worden. 4  
En ’s zondags zingen deze dominees 
op hele lange noten: God wil al het vee 
steeds spijzen, laven. Hij hoort de stem der 
jonge raven. 5 

Ja, mijn preek 

was kritisch op 

de boze boeren
1  Het gaat om de film Grutto, de reis van onze 

nationale vogel…

2  ‘Dieren kijken ons aan!’ in: Prof. drs. H.M. 
Ohmann, Een levendige voorstelling.

3  G. Beens, A. Schot en A.J. de Waard, Om 
ons dagelijks brood. Bijbelse waardering voor 
boerderij en visserij. 

4  a.w. pag. 26.

5  Psalm 147:5 in de berijming van 1773.
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Uitleg van een bijbelgedeelte

‘Als de ouders 
onrijpe 

druiven eten, 
krijgen de 
kinderen 

stompe 
tanden.’

( J E R E M I A  3 1 : 2 9  E N  E Z E C H I Ë L  1 8 : 1 )
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Zonde werkt soms lang door. 

Kinderen kunnen lijden 

onder de gevolgen van het 

wangedrag van hun ouders. 

Dat gebeurt, maar het is  

nooit een reden om  

de moed op te geven. 

Ieder om eigen zonden
Andermans schuld

‘Als de ouders onrijpe druiven eten, 
krijgen de kinderen stompe tanden.’ Dit 
spreekwoord is op twee plaatsen in de 
Bijbel te vinden, namelijk in Jeremia 
31:29 en Ezechiël 18:1. Beide profeten 
citeren het, maar gaan er – zoals we zul-
len zien – op een verschillende manier 
op in.
Jeremia en Ezechiël leefden in de tijd 
van de ondergang van het koninkrijk 
Juda, door toedoen van de Babyloni-
ers. Ezechiël werd samen met koning 
Jojachin als balling weggevoerd naar 
Babylonië (597 v.Chr.). Jeremia bleef 
toen in Jeruzalem achter en maakte 
daar de verwoesting van de stad mee 
(586 v.Chr.).
Blijkbaar was het spreekwoord in die 
tijd populair, zowel bij de Israëlieten in 
Juda als bij hun volksgenoten in Baby-
lonië. Zij pasten het toe op het leed dat 
hun overkomen was. De stompe tanden 
stonden voor de ellende van verwoes-
ting en ballingschap. Ze zochten de 
schuld daarvoor niet bij zichzelf, maar 
bij de vorige generaties. Die hadden 
gezondigd (onrijpe druiven gegeten) en 
zij waren daarvan de dupe.

Er zat iets in

Wie de Bijbel een beetje kent, reageert 
allicht met op te merken: ‘Dat is niet 

waar. Zij hadden zelf net zo goed ge-
zondigd en Gods oordeel verdiend. Hoe 
durven ze dit te zeggen!’ Maar dan valt 
het op dat de HEER in Jeremia 31 hele-
maal niet kritisch op het gebruik van dit 
spreekwoord reageert. Hij volstaat met 
te zeggen dat er een tijd van herstel zal 
aanbreken voor Israël en Juda en dat 
men dan dit spreekwoord niet langer 
zal gebruiken. Met geen woord rept Hij 
erover dat zijn volk op dat moment ten 
onrechte het spreekwoord aanhaalt om 
de eigen situatie te beschrijven.
Er waren in die tijd inderdaad mensen 
die God trouw waren gebleven. Zij leden 
mee onder Gods straf over zonden van 
hun volksgenoten waaraan zij zichzelf 
niet schuldig hadden gemaakt. Jeremia 
zelf en zijn secretaris Baruch vormen 
sprekende voorbeelden van zulke god-
vrezende Israëlieten.
Als de mensen toen al beschikten  
over het Bijbelboek Koningen, hadden 
zij zich zelfs kunnen beroepen op  
2 Koningen 24:1-4. Daar wordt uitgelegd 
waarom de HEER in de tijd van Jeremia 
en Ezechiël koning Nebukadnessar met 
zijn legerbenden op Juda afstuurde. Dat 
was ‘vanwege alle zonden die Manasse 
bedreven had’ (vers 3). De HEER wilde 
het niet vergeven dat die koning Jeru-
zalem gevuld had met onschuldig bloed 
(vers 4). Toen Nebukadnessar ten strijde 
trok tegen Jeruzalem, was Manasse al 
lang gestorven. Zijn kleinzoon koning 
Josia had de HEER met hart en ziel ge-
diend (2 Koningen 23:25). Toch voltrok 
God daarna alsnog aan een latere gene-



ratie de door Manasse verdiende straf.
De Israëlieten die in Klaagliederen 5 aan 
het woord komen, hebben de gevolgen 
van de ondergang en verwoesting van 
Jeruzalem aan den lijve ondervonden. 
Zij erkennen hun eigen schuld daaraan: 
‘Wee ons, wij hebben gezondigd!’ (5:16). 
Tegelijk zeggen zij in 5:7: ‘Onze voor-
ouders hebben gezondigd; zij zijn niet 
meer, nu dragen wij hun schuld.’ Dat 
laatste lijkt als twee druppels water op 
het spreekwoord over de onrijpe druiven 
en de stompe tanden. Kennelijk was 
deze opmerking van hun niet zo slecht 
dat zij uit het Bijbelboek Klaagliederen 
geweerd moest worden.

De klacht verliest haar grond

Voor zulke mensen als in Klaagliede- 
ren 5 bevat Jeremia 31 goed nieuws.  
De tijd komt dat niemand nog de be-
hoefte zal voelen om dat spreekwoord 
aan te halen. Iedereen zal het met eigen 
ogen zien: als God iemand dodelijk treft, 
zal dat zijn vanwege de eigen zonden 
van die persoon. Een straf zoals de bal-
lingschap, die ook de trouwe kinderen 
van God hard raakte, komt er niet nog 
een keer.
Niemand hoeft nog bang te zijn de 
dupe te worden van de zonden van een 
ander. Om dat te bewerkstelligen gaat 
God een nieuw verbond sluiten met zijn 
volk (Jeremia 31:31-34). Krachtens dat 
verbond zal Hij zo inwerken op het hart 
van de Israëlieten dat herhaling van 

de ondergang van stad en tempel niet 
nodig zal zijn. Dat is de blijde bood-
schap die Jeremia mag verkondigen. Je 
zult het spreekwoord niet meer horen, 
want God zelf zal zorgen dat de grond 
daarvoor ontbreekt.

Zo doet God niet

In Ezechiël 18 reageert de HEER wel 
kritisch op het gebruik van het spreek-
woord van de onrijpe druiven en de 
stompe tanden. Zijn afkeuring klinkt 
door in de vraag die Hij in vers 2 stelt: 
‘Wat hebben jullie toch dat jullie dit 
spreekwoord gebruiken?’ (eigen ver-
taling). Daarna zegt God in vers 3: ‘Zo 
waar Ik leef – spreekt God, de HEER – , 
 nooit meer mag iemand bij jullie in 
Israël dit spreekwoord in de mond 
nemen!’ In plaats van ‘nooit meer mag 
iemand’ kun je ook vertalen ‘nooit meer 
zal iemand’. Dat past misschien beter bij 
de eed die God hier aflegt, ingeleid met 
de formule ‘zo waar Ik leef’. In dat geval 
stemt wat hier staat overeen met wat in 
Jeremia 31 te lezen is: het zal afgelopen 
zijn met het gebruik van dit spreek-
woord! Alleen plaatst God in Ezechiël 18 
het verdwijnen van het spreekwoord 
niet met zoveel woorden in de toe-
komst. Hij kondigt kort en goed af dat 
de tijd van het gebruik ervan voorbij is. 
Hij voegt er als reden aan toe dat het 
spreekwoord in strijd is met de feiten: 
‘zowel het leven van de ouders als dat 
van hun kinderen ligt in mijn hand, en 

alleen wie zondigt zal sterven’ (vers 4).  
Vervolgens illustreert Hij dat met enkele 
voorbeelden, namelijk van een recht-
vaardige vader, diens gewelddadige 
zoon en daarna weer een rechtvaardige 
kleinzoon. God behandelt elk van hen 
volgens diens eigen daden. Dat zal Hij 
niet pas in de toekomst gaan doen. Het 
is de regel die Hij altijd volgt.

Een ongeldig excuus

Waarom reageert God in Ezechiël zo 
anders? Dat zal te maken hebben met 
de bedoeling waarmee Ezechiëls publiek 
het spreekwoord gebruikte. Eigenlijk 
vonden zij niet eens dat het altijd on-
rechtvaardig zou zijn een zoon te laten 
lijden onder de gevolgen van de zonden 
van zijn vader. Zij reageren immers 
op het voorbeeld van de rechtvaardi-
ge kleinzoon door de vraag te stellen: 
‘Waarom hoeft de zoon niet te boeten 
voor de zonden van zijn vader?’ (vers 19). 
Wat henzelf betreft zijn ze er echter 
wel van overtuigd dat God hen onjuist 
behandelt. Blijkens vers 25 zeggen ze, 
dat de manier van doen van de Heer on-
rechtvaardig is. Die overtuiging zit ach-
ter hun gebruik van het spreekwoord. 
Aan de andere kant gaat het hun er niet 
alleen om die mening te verwoorden, als 
bijdrage aan een theologische discussie 
over Gods rechtvaardigheid. Er is meer 
aan de hand.

Dat wordt duidelijk in vers 21-29. Daar 
gaat het niet langer over het verschil 
tussen een vader en een zoon of tus-
sen ouders en kinderen, zoals in het 
spreekwoord. In plaats daarvan gaat het 
over een slecht mens die zich bekeert 
en een goed mens die zich niet langer 
rechtvaardig gedraagt. In beide gevallen 
behandelt God de betrokkene volgens 
zijn latere gedrag.
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Manasse was al lang gestorven. 
Toch voltrok God alsnog 
aan een latere generatie 
de door Manasse 
verdiende straf



Het is duidelijk de bedoeling dat Eze-
chiëls toehoorders zich vooral het eerste 
voorbeeld aantrekken. Het hoofdstuk 
loopt namelijk uit op een dringende 
oproep tot bekering: ‘Breek met het 
zondige leven dat jullie hebben geleid, 
en vernieuw je hart en je geest. Want 
waarom zouden jullie sterven, volk van 
Israël?’ (vers 30b-31). Alles wijst erop dat 
zij daar geen zin in hadden. Ze gingen 
liever door met hun zondige leven.
Het spreekwoord van de onrijpe druiven 
en de stompe tanden gebruikten ze 
daarbij als excuus. Ze beweerden dat 
bekering helemaal geen zin had. Want 
hoezeer ze ook hun best zouden doen, 
ze zouden stompe tanden houden. Niet 
door eigen schuld, maar door die van de 
vorige generaties. 
Zij voerden het spreekwoord dus op 
als een smoesje om zich van Ezechiëls 
oproep tot bekering af te maken. Dat is 
de reden waarom de HEER er zo kritisch 
op reageert.

God staat garant

De gevolgen van zondig gedrag werken 
vaak door in volgende generaties. Reeds 

bij de Sinai heeft God Israël daarvoor 
gewaarschuwd: ‘Als ouders Mij haten 
en zondigen, roep Ik hun kinderen 
daarvoor ter verantwoording, tot in het 
derde en vierde geslacht’ (Exodus 20:5). 
Maar dat is niet zoiets als een onaf-
wendbaar noodlot. Terugkeren naar 
God en breken met het kwaad hebben 
altijd zin.
De zonde kan breed om zich heen 
grijpen, zelfs onder Gods eigen men-
sen. Maar wat er ook gebeurt, Hij staat 
garant dat zijn volk niet ten onder gaat. 
Hij wil immers niets liever dan dat een 
mens tot bekering komt en in leven 
blijft (Ezechiël 18:23). 
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Ezechiëls toehoorders 
voerden het spreekwoord op 
als een smoesje om zich 

van zijn oproep 
tot bekering af te 

maken



Ieder voor zich in de  
volkerenwereld

‘Waarom woeden de 

heidenvolken en bedenken 

de volken wat zonder inhoud 

is?’ De dichter van Psalm 2 

is verontrust. Geen wonder. 

Kennelijk zijn aan Israël 

ondergeschikte bestuurders in 

de 11e eeuw voor Christus in 

opstand gekomen. Achter die 

beroering ziet de auteur ook 

revolte tegenover God. Zeker, 

hij weet dat die rebellie niet 

zal slagen. Niettemin. Hoeveel 

ellende zullen de kennelijk van 

de Here losgeslagen volken zich 

op de hals halen?  

En vandaag? Anno 2022 zou het 

vreemd zijn als wij bij het lezen 

van de krant geen soortgelijke 

verontrusting ervaren.

Toch is er tussen de boodschap 
uit Psalm 2 en die van het 
nieuwsjournaal een essen-
tieel verschil. In de huidige 
berichten over ‘volken’ wordt 
dat begrip neutraal gebruikt. 
Het gaat simpel om een groep 

mensen met een gemeenschappelijke 
herkomst, geschiedenis, taal, cultuur. 
Zeker, zo spreekt de Bijbel ook over een 
volk, zelfs zo’n 2500 keer. Maar in de 
Schrift is er geen sprake van neutraliteit. 
In het Oude Testament worden volken 
altijd in relatie tot Israël beschreven en 
in het Nieuwe Testament tot christelijke 
gemeenten. 
Het onderscheid tussen het volk Israël 
– of daarmee nu het vroegere Israël 
of de uit Messiasbelijdende Joden 
en christenen bestaande kerk wordt 
bedoeld – en de andere volken blijkt al 
uit het Bijbelse woordgebruik. Als het 
om heidense volken gaat, komen we 
in het Hebreeuws meestal het begrip 
goj tegen, terwijl am op de Israëlieten 
slaat. Daarbij sluit het Griekse Nieuwe 
Testament in grote lijn aan. De Griekse 
begrippen laos en ethnos corresponde-
ren met gojiem, terwijl am in het Nieuwe 
Testament terugkeert in laos. 
En let op de getallensymboliek. Na 
de zondvloed worden in Genesis 10 
zeventig volken opgesomd die van de 
drie zonen van Noach afstammen. God 
zet zijn gang door de geschiedenis voort. 
Waartoe?  
Jezus stuurt er zeventig van zijn volge-
lingen op uit (Lucas 10) om, als het be-
gin van straks wereldwijde evangelisatie, 
de steden in Israël het goede nieuws te 

brengen. Bij de uitstorting van de heilige 
Geest blijken Joodse gelovigen uit heel 
wat landen bij elkaar te zijn gekomen. 
En weer later ziet de apostel Johan-
nes een onafzienbare menigte ‘uit alle 
landen en volken, van elke stam en taal’ 
voor de troon en het Lam staan (Open-
baring 7: 9). Ik zie er een aanwijzing in 
dat we de wereldgeschiedenis in bijbels 
perspectief moeten zien. Maar wat is de 
betekenis daar dan van voor christelijke 
buitenlandse politiek?

Zonder overheid
Hoe komt het dat de volken woeden? 
Het uiteindelijke antwoord is dat ze zich 
gedragen als losgeslagen van God. Ze 
functioneren alsof er geen Vorst boven 
hen staat, er geen goddelijke normen 
zijn, en er geen iedereen overkoepelend 
gezag alle volken ‘ten goede’ bestaat. 
Die laatste woorden komen van Paulus. 
Hij zegt dat er voor het welzijn van bur-
gers overheden zijn. Van die uitspraak 
moeten we geen staatsleer maken. De 
apostel wil niet zeggen dat overheden 
altijd het goede voor de bevolking 
willen. Hij maakt duidelijk dat burgers 
goed af zijn als hun overheid rechtvaar-
dige regels afkondigt voor wat Petrus 
een ‘stil en gerust leven’ noemt.
Intussen functioneert er internationaal 
momenteel helemaal geen overheid. Is 
dat erg? Gelet op de door de zondeval 
zwaar beschadigde aard van de mens is 
dat in ieder geval risicovol. De indivi-
duele mens heeft een zekere vrijheid 
behouden om tussen goed en kwaad te 
kiezen. Maar om goed te doen, moet hij 
wel zijn zelfzucht overwinnen, ophou-
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den zichzelf als het centrum van de 
wereld te zien, de verleiding weerstaan 
over de zwakkere te heersen.
En als het over volken gaat? De Ame-
rikaanse theoloog Niebuhr (1892-1971) 
zegt dat het binnen de veelheid van 
volken haast onmogelijk is boven staats-
egoïsme uit te stijgen. De verklaring? 
Er is geen met zwaardmacht uitgeruste 
overheid die het belang van elk volk 
beschermt. Een Nederlandse burger kan 
eenzijdig macht afstaan omdat politie 
en rechter ervoor zorgen dat daarvan 

geen misbruik wordt gemaakt. Maar 
een natie die zich opoffert, loopt de 
kwade kans dat een rivaal in het ont-
stane machtsvacuüm springt. Het eigen 
voortbestaan loopt dan zelfs gevaar. In 
de volkerenwereld geldt daardoor vaak 
het ‘ieder voor zich’. Het nationaal be-
lang botst vaak met dat van de ander. 
De geschiedenis van nationale staten 
gaat terug naar de Vrede van Westfalen 
(1648) toen er een einde kwam aan de 
Tachtigjarige en Dertigjarige Oorlog. 
Met de erkenning dat nationale staten 
soeverein zijn, ging veel bovennationaal 
gezag verloren. Er kwam meer ruimte 
voor staatsegoïstisch handelen, wat 
uiteindelijk ontaardde in de Eerste en 
Tweede Wereldoorlog. 
Om het tij te keren werd eerst de Vol-
kenbond opgericht en na haar falen in 
1945 de organisatie van de Verenigde 
Naties. Werd daarmee voldoende te-
genwicht aangebracht? Het leek er even 
op. In het kader van de VN werden aan 
de Veiligheidsraad grote bevoegdheden 
toegekend. De Raad zou bij bedreigde 
vrede sancties kunnen opleggen of zelfs 

groen licht voor gewapend ingrijpen 
geven. Vormde de VN zo een superre-
gering? Nee, want de vijf permanente 
leden van de Raad zorgden ervoor dat 
zij het vetorecht kregen. Tegen de wil 
van de vaak tegenover elkaar staande 
supermachten zou de Raad niets kun-
nen beslissen. 
Om de ‘ongebondenheid’ van de volken 
af te remmen, werd ook het volkenrecht 
uitgebreid. Staatssoevereiniteit moest 
worden teruggedrongen ten gunste van 
rechtssoevereiniteit. Maar echt effectief 

worden volkenrechtelijke afspraken pas 
als grove schending wordt afgestraft 
met toereikende sancties. Dat het daar-
aan veelal ontbreekt, blijkt bijvoorbeeld 
uit de onmacht van de Raad om de 
Russische agressie tegenover Oekraïne 
zelfs maar af te keuren.

Alternatief
Vanwege dit tekortschieten van VN 
en volkenrecht is er in het politieke 
realisme naar een alternatief gezocht. 
Dat alternatief ligt in het scheppen van 
machtsevenwicht, een strategie die  ge-
richt is op vrede door middel van stabili-
teit. Evenwicht is er als de macht binnen 
een groep van staten zo is verdeeld 
dat het voor een potentiële agressor te 
riskant wordt kwade bedoelingen om te 
zetten in daden.
In het Europa van de 18e en 19e eeuw 
hielden rivaliserende allianties van 
wisselende samenstelling elkaar in 
bedwang. In de 20e eeuw was de angst 
voor een kernoorlog zo groot, dat Oost 
en West militair afstand bewaarden. 
Sindsdien is de internationale situatie 

instabieler geworden. Ten nadele van 
Amerika verschuiven machtsverhou-
dingen. Het aantal sterke staten dat 
regionale superioriteit nastreeft – China, 
Iran, Noord-Korea – , is toegenomen. 
Cyberwapens en AI (= kunstmatige in-
telligentie)-toepassingen zijn gemakke-
lijk te verkrijgen en kunnen een agressor 
verleiden onverhoeds kwaad te stichten.
Het vermijden van een kernoorlog is 
inmiddels mensenrecht nummer één 
geworden. Daardoor durfde de NAVO in 
Oekraïne geen directe confrontatie met 
Rusland aan. Onvermijdelijk nadeel is 
dat zo westerse mogelijkheden worden 
beperkt om elders vrijheden en gerech-
tigheid te bevorderen. Uit vrees voor ge-
bruik van het atoomwapen werd in 1956 
niet ingegrepen toen Sovjetrussische 
troepen de Hongaarse opstand neer-
sloegen en in 1968 niet toen de Praagse 
Lente om zeep werd geholpen. 

Christelijk realisme
Blijft staan dat het nastreven van 
volkenrecht en burgerlijke en geestelijke 
vrijheden hoog op de westerse prioritei-
tenlijst moeten staan. Waar mogelijk zal 
de Bijbelse richtlijn uit Micha 6 – ‘niet 
anders dan recht te doen’ – moeten 
worden geconcretiseerd. In navolging 
van het grote liefdegebod zal barm-
hartig moeten worden omgegaan met 
verpauperde volken. En als de Schrift 
de volkenwereld in het perspectief van 
Christus’ komende koninkrijk plaatst, 
dient er extra aandacht voor vrijheid 
van godsdienst te zijn. Tegenover het 
‘ben ik mijns broeders hoeder?’ kan zo’n 
beleid christelijk realistisch worden 
genoemd. 

We moeten de wereldgeschiedenis in bijbels 

perspectief zien. Maar wat is de betekenis 

daarvan voor christelijke buitenlandse politiek?
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Met veel interesse heb ik het proefschrift gelezen van Yme 

Horjus, baptistenpredikant, die december 2020 promoveerde 

aan de TUK, met dr. M. te Velde als promotor. 

Het is een gedegen studie over de manier waarop christenen 

binnen een gemeente verantwoordelijk zijn voor elkaar: wat de 

Bijbel daarover zegt en hoe dat zich verhoudt tot de praktijk 

vandaag. Hij onderzocht die praktijk in de baptistengemeenten 

(via empirisch onderzoek) en in de Gereformeerde Kerken 

vrijgemaakt (via publicaties). Dat laatste is voor ons natuurlijk 

het aardige en interessante van deze studie: hoe kijkt een 

buitenstaander naar ons? Wat signaleert hij?
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16:19). In het verlengde daarvan wijst 
Paulus nadrukkelijk op de verantwoor-
delijkheid van de gemeente als geheel 
(bijv. 1 Kor. 5). Duidelijk is in het 
Nieuwe Testament steeds de positieve 
intentie: ‘om een broeder te winnen’.

Hermeneutiek

Ook de hermeneutiek krijgt aandacht. 
Hoewel Horjus zich aansluit bij de 
gedachte dat er een bepaalde kloof ligt 
tussen de huidige tijd en de tijd van de 
bijbelschrijvers, en er daarom een ver-
taalslag geleverd moet worden, waar-
schuwt hij ook voor het gevaar van 
‘vervaging en vervanging’. De woorden 
van Matteüs 7:1: Oordeel niet, opdat er 
niet over jullie geoordeeld wordt, worden 
vaak eenzijdig uitgelegd, met verwaar-
lozing van het verdere getuigenis van 
de hele Schrift (een excurs hierover op 
p. 270).
Veel kerkenraden en voorgangers zijn 
bang dat mensen afhaken bij preken 
en gesprekken over zonde of tucht. 
Maar, zegt Horjus, een verwaterd 
evangelie heeft ook geen blijvende 
aantrekkingskracht. Duidelijkheid 
jaagt geen mensen de kerk uit, opper-
vlakkigheid doet dat eerder!

Draagvlak

Het draagvlak voor tucht is dus 
zichtbaar afgenomen. Horjus gaat 
dan ook op zoek naar antwoord op de 
vraag hoe je kunt werken aan verbe-
tering van dat draagvlak. Daarvoor 
is het eerst nodig goed in het vizier 
te hebben wat de tegenkrachten zijn. 
In de maatschappij is bijvoorbeeld 
sprake van een ‘nimby’-effect: not in 
my backyard. Men is wel voor schone 

In baptistenkring en binnen de GKv blijkt een vergelijk-
bare ontwikkeling te zijn geweest: van vanzelfsprekende 
tucht, inclusief afhouding van het avondmaal en zo nodig 
uitsluiting, naar grote aarzelingen bij het begrip ‘tucht’. 

Inzicht gevend is hoe Horjus deze ontwikkeling schetst 
en allerlei factoren benoemt die dit beïnvloed hebben: een 
postmoderne samenleving van individualisme en tolerantie, 
van aversie tegen autoriteit en gezag, en van secularisatie en 
pluriformiteit van gedachten binnen de kerkelijke context. 
Deze beïnvloeding is dus ook de GKv niet voorbijgegaan!

Dilemma’s

Enkele dilemma’s worden steeds sterker gevoeld:
a. Binding versus vrijheid: men wil zich niet meer iets 

laten ‘opleggen’.
b. Homogeniteit versus heterogeniteit: toenemend verschil 

van meningen die naast elkaar mogen bestaan.
c. Openbaring versus ervaring: ervaring wordt steeds be-

langrijker, met daarbij de hermeneutische vraag: kennen 
de bijbelteksten soepelheid om aan te sluiten bij de 
belevingswereld van mensen?

Ook negatieve ervaringen met tucht binnen de kerk spelen 
een rol.

Bijbel en theologie

Vanuit de Bijbel en vanuit theologische literatuur stelt Hor-
jus duidelijk, dat tucht een onmisbaar element is binnen een 
gemeente waar de leden oprecht Christus willen volgen. Hij 
bespreekt vijf bijbelse (Griekse) kernwoorden met (geza-
menlijk) het volgende betekenis-veld: vermanen, een appel 
doen op, vertroosten, terechtwijzen, weerleggen, bestraffen, 
wegdoen uit uw midden. Jezus geeft zelf het voorbeeld door 
zo nodig mensen scherp terecht te wijzen. En Hij geeft 
zijn leerlingen volmacht om te ‘binden en ontbinden’ (Mat. 

Profeet... ... en herder
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Ouweneel het draagvlak voor tucht binnen de gemeente te 
vergroten.

Kerkrechtdeskundigen

Horjus gaat na wat kerkrechtdeskundigen, met name uit de 
gereformeerde traditie, schrijven over tucht. Daarbij ziet hij 
de PKN-deskundigen als een aparte categorie. Bij hen is de 
tucht een tucht van het Woord en bijna niet van maatre-
gelen. Zeker niet van afhouding van het avondmaal. Dit is 
ook vanwege de plurale kerk die de PKN is.
Zelf voelt Horjus meer voor aansluiting bij GKv-deskun-
digen als J. Kamphuis en M. te Velde. Kamphuis1 stelde dat 
de heiligheid van de gemeente beschermd moet worden 
omdat het daarbij gaat om de heiligheid van God zelf.  Het 
behoud van de zondaar wordt gemotiveerd vanuit de naas-
tenliefde en daarbij wordt de hele gemeente gemobiliseerd. 
Maar uiteindelijk gaat het ook daarbij om de heiligheid van 
God zelf.
Te Velde2 signaleert dat in GKv-kring pastoraat steeds meer 
een meeleefpastoraat is geworden, of een klankbordpas-
toraat; het is geen ‘tegenover’ meer. Daarom pleit hij voor 
vernieuwing van de tucht. Maar als (voldoende) draagvlak 
ontbreekt, moet het middel van tucht voorlopig vervangen 
worden door het middel van onderwijzing.
Wanneer Horjus ten slotte enkele stemmen uit baptisten-
kring bespreekt, komt naar voren dat het avondmaal ook 
een genezende werking heeft (met verwijzing naar G. van 
den Brink & C. van der Kooi, Christelijke Dogmatiek).

Aanbevelingen

Het is duidelijk dat Horjus tucht bijbels gezien onmisbaar 
acht. Welke aanbevelingen doet hij?
Allereerst is hij van oordeel dat de gemeente meer inge-
schakeld moet worden (zie bijv. Mat. 18:15-18; 1 Kor. 
5:1-13). Dat zal vergroting van het draagvlak voor tucht 
bevorderen. Hopelijk zullen gemeenteleden dan weer meer 
gemotiveerd en bereid zijn elkaar aan te spreken op een 
bijbels navolgen van Jezus Christus, in leer en leven. Zoals 
men elkaar ook wel aanspreekt op een milieuvervuilende 
levensstijl…
Een belangrijk aandachtspunt is voor Horjus de acceptatie 
van de Bijbel, ook op het punt van wat die ‘zonde’ noemt. 

energie via windmolens, maar ‘niet in 
mijn achtertuin’. Op een vergelijkbare 
manier ziet men in de kerk vaak wel de 
noodzaak van tucht in het algemeen, 
maar ‘niet in mijn geval’.
Andersom is het woord ‘tucht’ in de 
maatschappij wel geaccepteerd, er zijn 
bijvoorbeeld tuchtcolleges bij allerlei 
beroepsgroepen. Het woord heeft van 
zichzelf ook geen negatieve betekenis: 
het komt van ‘trekken’. Merkwaardig 
dus, dat dit woord binnen de kerk 
moeilijker ligt.

Andere aspecten bij ‘tucht’

Horjus bespreekt een aantal aspecten 
die hij van belang acht in verband met 
de tucht. 
Allereerst het drievoudige doel van 
tucht: de eer van God, de bescherming 
van de gemeente en de redding van de 
zondaar. Deze volgorde is voor Calvijn 
belangrijk. Maar Horjus signaleert dat 
tegenwoordig het accent vaak omge-
keerd ligt.
Vervolgens de vraag wie tucht uitoe-
fent: het ambt (de kerkenraad) of de 
gemeente? Anders gezegd: is de ge-
meente subject of object van de tucht? 
Calvijn handhaaft beide en ziet hier 
geen tegenstelling.
Horjus wijst er ook op dat tucht zowel 
over leer als over leven gaat. Hij citeert 
Noordmans: een belijdende kerk kan 
niet zonder leertucht. Er moet dus 
draagvlak zijn voor een kerk ‘die weert 
wat haar belijden weerspreekt’.
En welke plaats heeft afhouding van 
het avondmaal bij tucht? W. Ouweneel 
ziet voor die afhouding nauwelijks 
schriftbewijs. Hij benadrukt (vanuit 
2 Tess. 3:14) het ‘tekenen’ van een 
zondaar: openlijk brandmerken, een 
soort quarantaine. Hierbij is de hele 
gemeente betrokken. Zo probeert 
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Hoewel Horjus zich voorzichtig 
opstelt ten aanzien van de nieuwere 
hermeneutiek, lijkt hij zich te wei-
nig bewust te zijn van de risico’s. Te 
gemakkelijk stelt hij volgens mij dat er 
vanwege een bepaalde ‘kloof ’ tussen de 
huidige tijd en de tijd van de bijbel-
schrijvers een vertaalslag geleverd moet 
worden.
Horjus onderscheidt niet tussen 
‘zelftucht’ (denk aan de zelfbeproe-
ving bij het avondmaal), ‘onderlinge 
tucht’ (waar vooral de cultureel-sociale 
context  invloed heeft) en ‘kerkelijke 
tucht’ (het handelend optreden van 
de kerkenraad, inclusief maatregelen 
als afhouding en afsnijding). Bij dat 
laatste is nodig dat een instantie met 
gezag kan spreken. Juist hier zitten 
ook de negatieve ervaringen van ge-
meenteleden.
Een vraag heb ik ten slotte nog over 
de privacywetgeving in Nederland. Die 
wordt nergens genoemd, maar kan wel 
gevolgen hebben. De gemeente meer 
betrekken bij de tucht is prima, maar 
een gemeentelid ‘brandmerken’, zoals 
Ouweneel wil, is niet zonder risico.

In een studie als deze kun je natuurlijk 
niet alles behandelen. Maar Horjus 
heeft mij wel weer aan het denken 
gezet. En dat is waarschijnlijk de be-
doeling. Al met al heb ik dan ook veel 
waardering voor deze studie. Leerzaam 
om te lezen met het oog op allerlei as-
pecten van pastoraat en gemeenteop-
bouw. Ondanks de omvang en enkele 
moeilijke woorden is het boek goed 
leesbaar. En Horjus wijst een goede 
richting: werken aan breder draagvlak 
voor tucht, omdat tucht voluit bijbels 
is en onmisbaar binnen een gemeente 
van Christus, die haar Heer wil volgen 
en dienen. Je mag daarom vertrouwen 
dat tucht ook vandaag een heilzame 
werking kan hebben: Gods Woord 
keert niet ledig weer! 

Het gaat om het ‘zelfreinigend vermogen’ van de christelij-
ke gemeente. Door prediking en onderwijs moet gewerkt 
worden aan verbreding van het draagvlak.
Een andere aanbeveling is om geduld te oefenen en niet 
te snel te grijpen naar het middel van afhouding van het 
avondmaal. Dan zal men tucht minder ervaren als ‘bestraf-
fing’ en meer als een ‘trekken’, dat bedoeld is om de broeder 
of zuster te ‘winnen’. Bovendien kunnen mensen juist door 
de deelname aan het avondmaal opnieuw geraakt worden. 
Dat is de werking van de Heilige Geest, die tot veroot-
moediging leidt. Toch kan afhouding soms vereist zijn, 
namelijk bij flagrante schending van de eenheid in Christus 
als iemand willens en wetens de koinonia (gemeenschap) 
bezoedelt. Hierbij staat dus de heiligheid van de gemeente 
voorop.

Horjus signaleert dat er in de praktijk een spanning bestaat 
tussen de pastorale en de profetische dienst van de ge-
meente. De profetische boodschap wordt vaak als negatief 
ervaren. Men heeft liever de herder. Maar achter de profeet 
en de herder staan de kernwoorden waarheid en liefde. Bij 
tucht kan geen van beide gestalten gemist worden (vgl. 
Mat. 18:15).

Slotsom

Ik heb het als hartverwarmend ervaren om te lezen hoe 
Horjus niet om de dingen heen draait, maar met grote 
betrokkenheid een bijbels standpunt inneemt en verdedigt. 
Ook was ik aangenaam verrast te zien hoe uitgebreid de 
‘vrijgemaakte’ literatuur in deze studie wordt weergegeven.
Opvallend is dat Horjus niets zegt over tucht bij jongeren 
die nog geen belijdenis gedaan hebben. Die kun je natuur-
lijk niet afhouden van het avondmaal, want die zijn nog niet 
toegelaten. Maar dit zal te maken hebben met de baptisten-
achtergrond, waar jongeren geen lid zijn van de gemeente.

Met veel van Horjus’ conclusies en aanbevelingen kan ik 
van harte instemmen.
Maar ik ben niet overtuigd van zijn aanbeveling om de 
drie doelen van tucht een geheel gelijkwaardige plaats te 
geven. Dit om de verantwoordelijkheid van de gemeente en 
het ‘winnen’ van een broeder of zuster meer te benadruk-
ken. Een bijbeltekst als ‘Verwijder wie kwaad doet uit uw 
midden’ (1 Kor. 5:13) wijst mijns inziens toch op het hogere 
belang van de bescherming van de gemeente.

N.a.v.: Yme Horjus, 
Elkaar aanspreken. 
Is er nog draagvlak 
voor tegenspraak, 
correctie en tucht 
in de kerk?, 2e dr. 
(= handelseditie 
van zijn proef-
schrift uit 2020), 
Buijten & Schip-
perheijn, Amster-
dam, 2021, ISBN 
9789463691130, 
440 pag., 
prijs € 29,90
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De hedendaagse discussies rond de hermeneutiek – hoe 

lezen we de Bijbel? – blijven in de uiterste rechterflank van 

de gereformeerde gezindte natuurlijk niet onopgemerkt. 

In de kring van de Gereformeerde Gemeenten verscheen 

in de Semper Reformanda Reeks (uitg. De Banier) een 

werk in twee kloeke, smaakvol en toegankelijk uitgevoerde 

delen onder de titel Het onfeilbare Woord. Een theologische 

verkenning. Verschillende auteurs willen een tegenwicht 

bieden tegen het alsmaar vraagtekens zetten bij de Bijbel 

als Gods onfeilbare en onveranderlijke Woord.
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TEGENWICHT
EN UITDAGING

las deze eerste bijdrage met interesse 
en geef er expres iets meer van door. 
De combinatie van het beschrijven 
van hermeneutische geschiedenis en 
het voortdurend in gesprek zijn met 
tijdgenoten is waardevol. Tegelijk 
kunnen we goed instemmen met De 
Wits denklijn: exegese is uitleggen 
wat de Here heeft gezegd en niet hoe 
ik het interpreteer, de Schrift moet 
haar eigen uitlegster zijn. Een ‘nieu-
we hermeneutiek’ die het object van 
onderzoek naar de interpreterende 
mens verlegt en naast de Schrift ook 
de menselijke interpretatie een woord 
laat meespreken, wijzen ook wij af. Ui-
teraard acht De Wit aandacht voor het 
verstaan van de hoorder legitiem, maar 
dat is een zaak van de homiletiek, de 
predikkunde, en die volgt principieel 
op hermeneutiek en exegese.

Een uitlegkundig model

In een volgend hoofdstuk borduurt 
drs. B. van Ojen, docent bij het Cen-
trum voor Godsdienstonderwijs van 
de Gereformeerde Gemeenten, voort 
op het thema van de klassieke her-
meneutiek door een model te geven 
in de richting van de exegese. Daar-
bij is het volgens hem wel van groot 
belang inzicht te krijgen in allerlei 
vooronderstellingen van persoonlijke, 
intellectuele of culturele aard, maar de 
aandacht daarvoor mag geen plaats 
krijgen in het exegetische model als 
zodanig. Het spreken van God heeft 
alleenrecht; hermeneutiek en exegese 
zijn gericht op de tekst, en die moet 
dominant zijn. Vandaar dat hij kiest 
voor: eerst uitleggen en dan toepas-
sen. In zijn model heeft hij veertien 
stappen aangebracht en die van een 
toelichting voorzien. Allerlei vragen 
komen aan de orde, als: Welke indruk 

In het eerste deel kwam in zes hoofdstukken ‘het bestaan’ 
van de Schrift aan de orde (openbaring en eigenschap-
pen ervan, belijdenis erover). Het tweede deel, dat in 
september 2021 verscheen en hier voor me ligt, bespreekt 

in de hoofdstukken 7 t/m 14 ‘het verstaan’ van de Schrift: 
‘klassiek verstaan’ (hermeneutiek, verhouding OT/NT, ver-
taling), ‘anders verstaan’ (wetenschappelijk onderzoek OT 
en NT, hermeneutiek en ethiek) en ten slotte ‘het verstaan 
met het hart’ (getuigenis van de Heilige Geest).
Het is ondoenlijk een dergelijk boek tot in detail te bespre-
ken. Het is bijna een naslagwerk met zijn gedetailleerde 
inhoudsopgave vooraf, uitgebreide literatuurlijsten na elk 
hoofdstuk en samengevatte conclusies aan het slot. Ik doe 
dan ook een greep uit de onderwerpen.

Het klassieke schriftverstaan

Ds. D. de Wit, doctor in de scheikunde, eens student en nu 
docent aan de Theologische School in Rotterdam, tekent 
voor de start van dit deel: een historisch overzicht van de 
hermeneutiek vanaf de vroege kerk met kerkvaders als 
Irenaeus, Tertullianus en Athanasius. Hij ontdekt een vrij 
consistente lijn van Irenaeus tot en met de Reformatie (met 
de regels van Luther en de principes van Calvijn) tot aan 
hedendaagse ‘nieuwe ontwikkelingen’. Hij gooit de lezers 
echt in het diepe van de hermeneutische discussies wanneer 
hij vertelt over de in de middeleeuwen overheersende twee- 
of veelvoudige schriftbetekenis, met enerzijds de letter die 
de feiten onderwijst, en anderzijds de allegorie of geestelijke 
betekenis die leert wat je geloven moet. In onze tijd wordt, 
soms met een beroep op deze middeleeuwse traditie, gesteld 
dat we naast de ‘tekstbetekenis’ een eigen ‘hoordersbeteke-
nis’ aan de tekst kunnen toekennen. De Wit geeft weer hoe 
prof. J. van Bruggen deze gedachte bestrijdt en gaat ook in 
gesprek met de vrijgemaakte studie Gereformeerde herme-
neutiek vandaag, waaruit hij royaal citeert en auteurs als de 
Kamper docenten dr. J.M. Burger en prof. A.L.Th. de Bruij-
ne soms kritisch, soms instemmend de revue laat passeren.
De Wit gaat mijns inziens een stap te ver als hij de Kamper 
dogmaticus prof. B. Kamphuis verwijt dat hij het gezag van 
de Dordtse Leerregels relativeert door te wijzen op hun 
historische bepaaldheid bij de uitleg van de Schrift. Die 
tijdbepaaldheid hoeft aan het gezag van de Schrift zelf niets 
af te doen.
Met waardering mag direct in het begin van dit boek al 
worden genoteerd dat de auteurs niet eenkennig zijn! Ik 
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het Oude en Nieuwe Testament. Hij laat die eenheid zien 
in het Nieuwe Testament, haalt getuigen aan uit de refor-
matorische belijdenissen en theologie, laat ook tegenstem-
men klinken, zoals die van Marcion, Schleiermacher en 
Bultmann, en van Nederlanders als H. Berkhof en C.J. den 
Heijer. Een veelvoud aan theologische visies passeert de 
revue. De auteur ziet zelf de verhouding van beide testa-
menten trefzeker verwoord in vraag en antwoord 19 van de 
Heidelbergse Catechismus: je leert de Here Jezus als Mid-
delaar kennen uit het heilig evangelie dat in het paradijs 
is geopenbaard, door patriarchen en profeten verkondigd, 
door de offers en dergelijke voorafgebeeld en ten slotte door 
Gods eniggeboren Zoon vervuld.

Het anders verstaan van de Schrift

Het deel over het klassieke verstaan van de Schrift sluit af 
met een hoofdstukje over de vertaling van de Schrift van de 
hand van ds. G.W.S. Mulder, predikant te Ridderkerk. Niet 
onverwacht loopt dit hoofdstuk uit op een actuele waarde-
ring voor de Statenvertaling.
Het tweede deel van boek stelt ‘het anders verstaan van de 
Schrift’ aan de orde.
Ds. J.B. Zippro, predikant van de Gereformeerde Ge-
meente te Terneuzen, behandelt allerlei aspecten van het 
historisch-kritische onderzoek van het Oude Testament, 
en drs. J. van Mourik, adjunct-directeur en docent bij het 
Centrum voor Godsdienstonderwijs van de Gereformeerde 
Gemeenten, doet hetzelfde voor wat betreft het Nieuwe 
Testament. Het voert te ver om hier van die lange ontwik-
keling in detail verslag te doen. Fijn is dat ook de kritiek op 
dit onderzoek wordt weergegeven.

Homoseksualiteit en vrouw in het ambt

In hoofdstuk 13, ‘Hermeneutiek als sleutel’, beschrijft  
dr. De Heer de ontwikkelingen rond de thema’s ‘homosek-
sualiteit’ en ‘vrouw en ambt’ in drie gereformeerde kerken, 
de NGK, de CGK en de GKv. Die ontwikkeling wordt 
getekend tot november 2020, maar ze ging door, schrijft de 
auteur in een noot.
Ook aan het einde van dit hoofdstuk ontbreekt een eva-
luatie niet. De Heer wijst erop dat de synodes onder 
druk stonden van de praktijk van het kerkelijk leven, dat 

maakt de tekst op jou nu? Wat is je 
eerste inzicht in de tekst als basis voor 
een verdere exegese? Wat is de grond-
tekst? Wat betekenen de woorden en 
welke exegetische problemen zijn er? 
Welke achtergrondinformatie kun je 
bij de tekst zoeken wat betreft topo-
grafie, flora en fauna, politiek, cultureel 
en religieus? Welke betekenis heeft 
een tekst in het heilshistorisch hande-
len van God? Wat is er bekend over de 
ontstaansgeschiedenis? Enzovoorts.
Van Ojen ontvouwt een waardevol 
model van hermeneutiek naar exegese. 
Over vrijgemaakte inbreng gesproken: 
juist bij dit onderdeel zou een bespre-
king van de ideeën van prof. C.J. de 
Ruijter in zijn Horen naar de stem van 
God interessant zijn geweest.

Verhouding Oude en 
Nieuwe Testament

Dr. J.M.D. de Heer, docent aan de 
Theologische School te Rotterdam, 
nam de verhouding tussen het Oude 
en Nieuwe Testament voor zijn reke-
ning. Het Oude Testament werd on-
veranderd aanvaard in het Nieuwe, en 
de woorden van de Here Jezus hebben 
hetzelfde gezag als de heilige boeken 
die al eeuwen Goddelijk gezag hadden. 
Er zijn allerlei actuele vragen, zoals: 
Zet je met ‘God is liefde’ niet gemak-
kelijk het Oude Testament buitenspel? 
Zijn er naast de psalmen aanvullende 
liederen nodig? Wat is precies de 
blijvende betekenis van wetten uit het 
Oude Testament? Is er nog een deel 
van de toekomstverwachting dat niet 
vervuld is? Daarom is het van inhou-
delijke betekenis om de verhouding 
van de twee delen van de Schrift goed 
te doordenken.
Dr. De Heer bespreekt uitvoerig de 
fundamentele overeenstemming tussen 
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daarin voor de gereformeerde theolo-
gie een actuele uitdaging blijft liggen.
Welnu, zeven auteurs uit de kring van 
de Gereformeerde Gemeenten hebben 
die uitdaging opgepakt. Ze bieden 
een introductie in de geschiedenis van 
de hermeneutiek en geven ook brede 
aandacht aan de actuele ontwikkelin-
gen in de ‘kleine oecumene’. Tegelijk 
willen ze recht doen aan de leer van 
de heilige Schrift én rekening houden 
met haar hoorders en lezers en hun 
context. Op een genuanceerde manier 
proberen zij aan te geven wat in het 
theologische gesprek waardevolle as-
pecten zijn en waar opvattingen als in 
strijd met het gereformeerde schrift-
geloof moeten worden afgewezen. Het 
zou de velen die sympathetisch-kri-
tisch worden aangesproken, sieren om 
de handschoen op te pakken en een 
voortgaand gesprek en discussie niet 
uit de weg te gaan.
Een boek als dit is niet voor ieder-
een gemakkelijk om te lezen – het 
lijkt me eerlijk dat te zeggen. Maar 
hermeneutiek is wel van grote bete-
kenis, niet alleen als een zelfstandige 
vakwetenschap die funderend is voor 
de theologie, maar ook omdat op dit 
gebied nieuwe, andere ethische keuzes 
worden gemaakt, die de christelijke 
levenspraktijk direct raken.
Ik wens dit boek veel lezers toe. 

de moderne cultuur van individualisme invloed heeft op 
kerkleden, dat het grondvlak van de kerk vooruitloopt op 
het landelijk verband, dat de nieuwe hermeneutiek wissels 
omzet die op een ander spoor brengen, als zou de Bijbel 
uiteenlopende en tegengestelde opvattingen bevatten. Wan-
neer men zegt dat de Bijbel een open en fragmentarisch 
karakter heeft, wordt een deel van onze beleving aan de 
Bijbel onttrokken, omdat hij daarover kennelijk niets zegt.  
In een paragraaf over de ‘genderdiscussie’ laat de auteur zien 
hoe een nieuwe hermeneutiek ruimte biedt voor verande-
rende opvattingen van enkele vrijgemaakte predikanten.

Het verstaan met het hart

Het laatste deel van het boek onder de titel ‘Het verstaan 
met het hart’ is een fraai hoofdstuk over het getuigenis van 
de Heilige Geest, geschreven door ds. J.J. van Eckeveld, 
emerituspredikant van de Gereformeerde Gemeente van 
Zeist. Hij wijst op artikel 5 van de NGB: we geloven zon-
der enige twijfel al wat in de boeken van de Bijbel begrepen 
is, niet zozeer omdat de kerk ze aanneemt en voor zodanig 
houdt, maar inzonderheid omdat ons de Heilige Geest ge-
tuigenis geeft in onze harten, dat zij van God zijn. Innerlijk 
worden we door de Geest overtuigd van het gezag van de 
Schrift. De Geest geeft door en met het Woord getuigenis 
in ons hart. De NGB zegt: we ‘ontvangen’ die boeken voor 
heilig en canoniek. Het is een geschenk van God.
Van Eckeveld vertelt uitvoerig hoe Calvijn spreekt over het 
getuigenis van de Geest en wijst op het bevindelijke ele-
ment bij hem: de Geest moet doordringen in ons hart om 
ons van de waarheid van het Woord te overtuigen; dan vind 
je rust en zekerheid in de Schrift. Hij werkt vanbinnen, 
maar wel door het Woord.

Een gereformeerde hermeneutiek

Kennelijk is het niet mogelijk een boek over hermeneutiek 
te schrijven zonder een forse introductie in de geschiedenis 
ervan. Eerder is in Nader Bekeken aandacht gegeven aan de 
twee delen Tussen tekst en lezer van Arie Zwiep. Die auteur 
voelde niet de behoefte om een waarschuwende vinger op te 
steken en zijn lezers voor te houden wat wel en niet door de 
beugel kon, dat moesten ze zelf maar uitmaken. Maar her-
meneutisch is er ook tien jaar later zoveel in beweging dat 

N.a.v.: 
G. Clements,  
J.J. van Eckeveld 
en P. Mulder 
(red), Het onfeil
bare Woord. Een 
theologische ver
kenning (Semper 
Reformanda 
Reeks, dl. IIB), De 
Banier, Apeldoorn, 
2020, ISBN 
9789087183417, 
478 pag.,  
prijs € 29,95
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BEGINNEND 
LEVEN

GELEZEN

Zwangerschap en geboorte zijn onvoorstelbaar grote 
wonderen. Gaven van God, de Schepper! We kunnen  
niet anders dan Hem prijzen om wat Hij ons daarin  

geeft en toevertrouwt. Met nieuw, kwetsbaar en  
kostbaar leven dienen we dan ook eerbiedig,  
liefdevol en zorgvuldig om te gaan. 
In onze westerse cultuur is de gedachte dat nieuw 
leven een gave van God is naar de achtergrond 
verdrongen. Nieuw leven wordt in toenemende 

mate voorwerp van menselijke regie 
en regelzucht. Velen beschouwen 

zwangerschap als een recht. 
Wetenschap en techniek moeten dan 

mogelijk maken wat mensen willen. 
Geboorten die niet gewenst zijn,  
worden tegengegaan.

T E K S T
D O U W E 

S T E E N S M A

B E E L D
S E B A S T I A N 
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Hellend vlak

Hoofdstuk 3 bespreekt ontwikkelingen 
in de (medische) wetenschap en de 
techniek rond nieuw menselijk leven 
en de schaduwkanten daarvan. De 
auteurs uiten hun bezorgdheid over de 
sterke nadruk die onze cultuur legt op 
de kwaliteit van leven en de gedachte 
dat leven dat niet aan de gestelde kwa-
liteitsnorm beantwoordt, er niet zou 
mogen zijn. Meer dan nu het geval is 
zou onze samenleving zich moeten 
inzetten voor het zwakke, kwetsbare 
en gehandicapte (on)geboren leven.
Ze zien een hellend vlak, ook bij an-
dere medisch-ethische onderwerpen: 
legalisatie van abortus provocatus, eu-
thanasie, levensbeëindigend handelen 
bij ernstig gehandicapte pasgeboren 
kinderen en wilsonbekwame patiënten. 
Velen zijn aan deze zaken gewend 
geraakt en gaan mee met het denkpa-
troon dat daaraan ten grondslag ligt. 
De Schrift laat echter zien dat wie een 
eerste stap zet op een verkeerd pad, 
moet vrezen voor meer kwaad. Het 
hellend vlak is een reëel gevaar! Wie 
een slechte weg opgaat, gaat gemak-
kelijk van kwaad tot erger, tenzij God 
ingrijpt.
Hoofdstuk 4 noemt bijbelse uitgangs-
punten voor verantwoord handelen in 
de zorg: eerbied voor het leven en voor 
de Schepper daarvan, nederigheid, 
naastenliefde, en het behoeden van 
de naaste voor schade en onheil. Zorg 
voor de naaste moet gegeven worden 
in liefdevolle verbondenheid met God 
en de naaste.

Gezinsvorming

De introductie van de anticonceptiepil 
in de jaren zestig van de vorige eeuw 

Elisabeth P. van Dijk en Marianne Daverschot zijn 
beiden juridisch adviseur in de gezondheidszorg en 
hebben zich in die functie veel beziggehouden met dit 
onderwerp. Ze schreven een boekje waarin ze vragen 

rondom nieuw menselijk leven bespreken in het licht van 
de heilige Schrift. Daarmee willen ze een bijdrage leveren 
aan christelijke (her)bezinning op die vragen en het gesprek 
erover stimuleren. Het boekje is geschikt voor bespreking 
op verenigingen en in gespreksgroepen. Ook kan het van 
betekenis zijn voor aanstaande ouders en in pastorale ge-
sprekken.

Beschermwaardig

De auteurs geven eerst het kader van hun overwegingen 
aan: het bijbelse spreken over beginnend menselijk leven. 
Dit leven is vanaf de bevruchting voluit beschermwaardig. 
Dat hangt niet af van kwalitatieve eigenschappen, maar is 
gegeven met het mens-zijn dat door God vanaf het allereer-
ste begin in de moederschoot tot stand is gebracht. Vanaf 
het begin is er een eenheid van lichaam en geest/ziel. Deze 
eenheid maakt je wie je bent: een uniek mens.
Naar de norm van het Woord van God zijn een man en 
vrouw die door een huwelijk aan elkaar verbonden zijn, 

bereid kinderen te ontvangen. 
Heel het boekje ademt de sfeer van 
troost en houvast voor ouders met 
zorg over beginnend leven. De auteurs 
wijzen diegenen die vermoeden dat 
het kind dat zij verwachten gehan-
dicapt is, in liefde en bewogenheid 
de weg van vertrouwen op God. 
Wie zich focust op de handicap gaat 
gemakkelijk mee met het denkpa-
troon van de huidige cultuur, dat geen 
gebrokenheid of abnormaliteit aan-
vaardt. De vraag is echter wat normaal 
is. Allen leven we in een gebroken 
wereld. Kinderen en volwassenen met 

een handicap getuigen soms op een bijzondere wijze van 
de goedheid van God te midden van gebrokenheid. In dit 
verband noemen de auteurs de mogelijkheid van pleegzorg 
en adoptie. 
De auteurs geven naast inhoudelijke lijnen ook praktische 
informatie. Ze wijzen bijvoorbeeld op de Adoptievereniging 
Gereformeerde Gezindte (AVGG).

Heel het boekje 

ademt de sfeer van 

troost en houvast 

voor ouders 

met zorg over 

beginnend leven

351

J A A R G A N G  2 9
O K T O B E R  2 0 2 2  # 1 0



 

Embryo’s

Hoofdstuk 6 spreekt over in vitro fertilisatie (ivf ). Deze 
wijze van bevruchting komt diegenen tegemoet die niet op 
een natuurlijke wijze zwanger kunnen worden. De bevruch-
ting vindt dan in het laboratorium plaats. Daar worden 
eicellen geselecteerd die voor terugplaatsing in aanmerking 
komen. Embryo’s die een genetische afwijking hebben en 
daardoor bijvoorbeeld een ziekte of syndroom (bijv. het syn-
droom van Down) kunnen ontwikkelen, worden doorgaans 
niet uitgekozen voor plaatsing in de baarmoeder. Hoewel 
we gebruik mogen maken van middelen om verdriet en leed 
weg te nemen, staat een dergelijk technisch proces op ge-
spannen voet met het spreken van de Schrift over leven als 
gave van God. En wat gebeurt er met de bevruchte eicellen 
die niet worden geplaatst in de baarmoeder? Bovendien 
overschrijdt onze cultuur met behulp van ivf grenzen ten 
aanzien van huwelijk en ouderschap die door God zijn 
gegeven.
In hoofdstuk 7 wordt wet- en regelgeving in verband met 
het gebruik van embryo’s besproken. Omdat de auteurs stel-
len dat een embryo vanaf het allereerste begin bescherm-
waardig is, achten zij het ook vanaf het begin juridisch 
beschermwaardig. Het uitgangspunt van de Embryowet 
daarentegen is dat het recht van de vrucht op bescherming 
toeneemt naarmate zij zich ontwikkelt. Daarom laat deze 
wet ruimte voor wetenschappelijk onderzoek met embryo’s 
die tot stand zijn gekomen voor een zwangerschap, maar 
niet meer gebruikt (alleen dit woord al!) hoeven te worden. 
Dit zijn ontwikkelingen waarvan het einde nog niet in zicht 
is.

Ongeboren kind

In hoofdstuk 8 noemen de auteurs onder meer de discussie 
in de politiek over afschaffing van de beraadtermijn tussen 
de eerste raadpleging van een arts en de zwangerschapsaf-
breking. Inmiddels hebben de Eerste en Tweede Kamer 
ingestemd met een wetsvoorstel tot afschaffing van die 
termijn. Wellicht komt er nog een initiatiefwetsvoorstel van 
de SGP dat artsen verplicht om de vrouw die een abortus 
overweegt in een eerste gesprek te wijzen op alternatieve 
mogelijkheden. Volgens het coalitieakkoord van de huidige 
regering mogen kamerleden van de regeringspartijen dan 
een eigen afweging maken. 

had ingrijpende gevolgen voor de 
seksuele moraal. Het regelen van de 
conceptie werd normaal. Naast deze 
pil, die de bevruchting van een eicel 
door een zaadcel voorkomt, kwamen er 
middelen op de markt die de inneste-
ling van de vrucht (het nieuwe leven!) 
in de baarmoeder tegengaan, en ook 
de combinatiepil die ervoor zorgt 
dat er geen eirijping en dus ook geen 
eisprong plaatsvindt. 

In hoofdstuk 5 pleiten de auteurs 
ervoor dat mensen die een levensver-
bintenis aangaan zich bezinnen op 
wat de Bijbel zegt over gezinsvorming. 
Mensen die een zwangerschap willen 
uitstellen met het oog op hun gezins-
vorming of geheel van een (volgende) 
zwangerschap willen afzien, zouden 
ook periodieke onthouding kunnen 
overwegen. Volgens de auteurs kan 
deze onthouding een verrijking en 
verdieping van het huwelijksleven 
betekenen. 
Bovendien stellen zij dat vrouwen 
negatieve lichamelijke en/of psychi-
sche gevolgen van het gebruik van de 
(combinatie)pil kunnen ondervinden. 
Het gebruik van middelen als de 
morning-afterpil en het spiraaltje, 
waarmee doelbewust de innesteling 
van de vrucht in de baarmoeder wordt 
voorkomen, wijzen zij terecht af. Een 
dergelijke ingreep betekent dat je de 
vrucht waaraan God het leven heeft 
gegeven, doet sterven.

De auteurs onderstrepen dat moeder-
schap een prachtige opdracht is, die 
aansluit bij datgene wat in aanleg aan 
het vrouw-zijn is gegeven. Ontplooi-
ing van dit vrouw-zijn en de eigen 
gaven en talenten kunnen juist ook 
langs deze weg gebeuren. In een gezin 
is de zorg voor de kinderen primair, en 
niet het betaalde werk van de vrouw 
(en de man) buitenshuis.
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Het boek geeft ook praktische tips 
voor diegenen die met dergelijke 
problematiek te maken hebben. Bij dit 
alles is vooral liefdevolle en barmharti-
ge zorg nodig voor wie ernstig gehan-
dicapt zijn.
Hoofdstuk 11 waarschuwt voor de 
invloed van eugenetisch gedachtegoed, 
dat verbetering van de mensheid be-
oogt en diegenen uitsluit die niet aan 
de gestelde (perfecte) norm voldoen. 
Daartegenover moeten wij vasthou-
den aan de bijbelse gedachte dat juist 
diegenen die lijden of niet aan een be-
paalde norm voldoen, ons bepalen bij 
de gebrokenheid van ons bestaan, bij 
onze verantwoordelijkheid ten opzich-
te van onze naaste, en ons doen uitzien 
naar het herstel dat God geeft.

Ten slotte

Het boekje sluit af met een nabe-
schouwing en een lijst met geraad-
pleegde literatuur. Regelmatig wordt 
verwezen naar andere literatuur of 
internetbronnen. Nogmaals: van harte 
aanbevolen voor persoonlijke bezin-
ning en voor bespreking in groepsver-
band. 
Het boekje is een uitgave van Stich-
ting Gereformeerd Maandblad te 
Ermelo, waarover het volgende staat 
vermeld: ‘De stichting stelt zich ten 
doel het in overeenstemming met de 
gereformeerde belijdenis geven van 
voorlichting, verstrekken van informa-
tie, beoordelen van ontwikkelingen, 
toerusten vanuit het onfeilbare Woord 
van God en het bevorderen van het 
gereformeerde samenleven.’ 

Dr. D.J. Steensma is docent ethiek aan de Theo-
logische Universiteit Apeldoorn en predikant 
van de Christelijke Gereformeerde Kerk te 
Feanwâlden.

Hoofdstuk 9 bespreekt pre- en neonatale screening: onder-
zoeken voor en direct na de geboorte (zoals de hielprik). In 
het coalitieakkoord van het huidige kabinet is afgesproken 
dat de NIP-test en de 20-wekenecho aan alle vrouwen 
kosteloos ter beschikking wordt gesteld. Momenteel wordt 
een 13-wekenecho structureel aangeboden aan zwangere 
vrouwen, onder voorwaarde van instemming met weten-
schappelijk onderzoek. Als echter na deze of een 20-we-
kenecho en vervolgonderzoek een ernstige afwijking wordt 
geconstateerd, kunnen ouders druk vanuit hun omgeving, 
de maatschappij of medische begeleiders voelen om de 
zwangerschap te laten beëindigen. Een vroeg onderzoek 
kan (misschien onnodig) onrust geven. Het kan ook tijd 
geven voor voorbereiding op wat komt. Ouders die in ver-
trouwen op God de zwangerschap uitdragen, mogen hopen 
op zijn bijstand. Zij zijn gezegend als zij lieve mensen om 
zich heen hebben (ook uit hun kerkgemeenschap), die hen 
steunen.

Levensbeëindiging

Hoofdstuk 10 gaat over late zwangerschapsafbreking (na 
24 weken, de juridische grens voor een abortus provocatus) 
en levensbeëindiging bij pasgeborenen. Een late zwan-
gerschapsafbreking kan volgens de huidige regelgeving 
plaatsvinden wanneer artsen verwachten dat het kind niet 
buiten het moederlichaam in leven kan blijven, of omdat bij 
de ongeborene sprake is van een aandoening die tot ernstige 
en onherstelbare functiestoornissen leidt. De auteurs stellen 
terecht dat God over het begin en het einde van menselijk 
leven beslist. Zij onderstrepen tegelijkertijd de worstelin-
gen van (aanstaande) ouders die met een dergelijke zorg en 
moeite worden geconfronteerd. Het evangelie geeft echter 
houvast. Het mag en kan gebeuren dat de toevlucht tot 
God een levende werkelijkheid wordt. Hij geeft dan ook 
kracht op de weg van aanvaarding van leed en verdriet.  

Als een ernstige afwijking wordt 

geconstateerd, kunnen ouders 

druk vanuit hun omgeving, 

de maatschappij of medische 

begeleiders voelen om de 

zwangerschap te laten beëindigen
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CDA en PvdA hadden bij de Kamerverkiezingen van 
1986 samen 106 zetels (CDA 54, PvdA 52). Twee 
derde van alle Kamerzetels! Bij de Kamerverkiezin-
gen van vorig jaar hadden zij samen 24 zetels (CDA 
15 en PvdA 9). 
De VVD werd in 2010 de grootste en behaalde vorig 
jaar 34 zetels. De partij levert al 12 jaar de premier 
en heeft onder Rutte bij de afgelopen reeks verkiezin-
gen een stevige positie ingenomen. De VVD steekt in 
zeteltal met kop en schouders boven de anderen uit en 
lijkt er sterk voor te staan. 
Het Montesquieu Instituut1 sprak in zijn digitale 
Commentaar met Gerrit Voerman, directeur van het 
Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen 
over de toekomst van de – vroeger – grote partijen 
VVD, CDA en PvdA. Klopt het beeld dat er bij de 
VVD geen wolkje aan de lucht is? En waar gaat het 
heen met de andere partijen? Voerman:

UIT COMMENTAAR VAN HET MONTES-
QUIEU INSTITUUT VAN 30 MEI 2022

Toch valt er een schaduw over de VVD: wat gebeurt er 
als het onvermijdelijke gebeurt en Rutte, inmiddels 
al 16 jaar partijleider, terugtreedt? De partij is in grote 

mate van hem afhankelijk geworden en het is nog volstrekt 
onduidelijk wie hem zou kunnen opvolgen. Troonpretenden-
ten als Edith Schippers en Klaas Dijkhoff hebben de politiek 
inmiddels verlaten (maar zouden natuurlijk wel de weg terug 
weten te vinden wanneer er een vacature ontstaat). In de 
groep van fractievoorzitter Sophie Hermans en de verschil-
lende nieuwe VVD-ministers is nog geen natuurlijke opvolger 
zichtbaar; een leiderschapsvacuüm dreigt.
Wie de opvolger ook wordt, het is dan nog maar de vraag of 
diegene de partij op hetzelfde niveau kan houden als onder 
Rutte – hoewel die ook een uiterst zwakke electorale start 
maakte nadat hij in 2006 lijsttrekker was geworden. Daarbij 
komt dat de concurrentie voor de VVD op de rechterflank 
sinds de eeuwwisseling sterk is toegenomen door de opkomst 
van nieuwe rechts-populistische partijen. Ook dat is zichtbaar 
in de peilingen: haalde de VVD in 2012 nog 41 Kamerzetels, 

Van  
machtsblokken… 
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in 2021 waren dat er 34 en nu staat ze in de peilingen op 28 
zetels2, terwijl de PVV (enigszins) en JA21 (behoorlijk) winnen. 
Kortom: de positie van de VVD is niet zo stabiel als het lijkt.

Het CDA kampt met grotere problemen, na de teleurstel-
lende uitslag van de Tweede Kamerverkiezingen: de partij 
kwam niet in de buurt van de VVD, laat staan dat partijleider 
Hoekstra Rutte kon opvolgen als minister-president, zoals het 
CDA hoopte. Vervolgens stapte ook nog eens stemmenkanon 
Omtzigt uit de partij. Over de oorzaken van de verkiezings-
nederlaag is nauwelijks gedebatteerd, noch over de toekomst 
van de partij. Daaraan is partijleider Hoekstra mede debet: 
als minister van Buitenlandse Zaken is hij veel afwezig, en dat 
terwijl de bijna existentiële crisis waarin zijn partij zich be-
vindt (in de peilingen staan de christendemocraten momen-
teel op een schamele acht zetels) juist om een leider vraagt 
die het initiatief neemt.
Na publicatie van dit Commentaar heeft Hoekstra geprobeerd 
kiezers terug te halen door de einddatum van de stikstofproble
men ter discussie te stellen en de instroom van asielzoekers en hun 
gezinshereniging in discussie te brengen. Zeker dat laatste is hem 
door een deel van zijn achterban niet in dank afgenomen. 
Hoekstra probeert door te laveren kiezers te houden of terug te 
winnen. Toch zijn er in de boezem van het CDA heel wat rappor
ten en analyses verschenen die pleiten voor een duidelijk inhoude
lijk profiel. Nu schurkt de partij vooral tegen de VVD aan. Dat lijkt 
meer op achter de kiezers aanlopen dan een beginselvaste koers 
varen. 
En ook de PvdA is zoekende. Er is een klein stapje gezet richting 
sterkere samenwerking in de Eerste Kamer met Groen Links, maar 
dat gaat bij een deel van de partij niet van harte. 
Inmiddels (11 juni) is de keuze voor de vorming van een gezamen
lijke Senaatsfractie gemaakt door de achterban van ook de PvdA. 
Voerman wijst er vervolgens op dat de persoon van de lijsttrekker 
een belangrijke rol kan spelen.

Dat de PvdA met haar rijke traditie over fusie discussieert, te-
kent de ernst van de situatie. Al decennia lang is er sprake van 
een structurele neergang van de traditionele volkspartijen, 
niet alleen in Nederland, maar ook elders. Door de individua-
lisering van de samenleving is het samenbindende vermogen 
van de ooit zo machtige christen- en sociaaldemocratie sterk 
afgenomen. Hun abonnement op de macht zijn zij kwijt. Met 
een electoraal aansprekende partijleider kunnen het CDA en 
de PvdA bij Kamerverkiezingen nog wel eens pieken, zoals 
PvdA-leider Samsom in 2012 liet zien, maar hun glorietijd is 
voorbij.

Aan de andere kant hebben de VVD en D66, beide 
liberale partijen die het individu centraal stellen, 
juist voordeel van de toenemende individualisering 
van de samenleving. Samen haalden zij vorig jaar 
bij de Tweede Kamerverkiezingen meer dan een 
derde van de zetels. Maar individualisering betekent 
tevens afnemende partijloyaliteit: de VVD en D66 
kunnen zich in electoraal opzicht evenmin perma-
nent rijk rekenen, ook al hebben zij in maatschappe-
lijk opzicht de wind mee.

Personalisering als tijdelijke reddingsboei
De in de afgelopen decennia sterk toegenomen 
beweeglijkheid van de kiezer pakt voor de gevestigde 
partijen bepaald niet hetzelfde uit. CDA en PvdA 
hebben er sterk onder te lijden en dreigen er zelfs 
aan ten onder te gaan; VVD en D66 spinnen er goed 
garen bij – alhoewel ook zij (en in het bijzonder D66) 
met de keerzijde ervan te maken hebben (gehad). 
Tegelijk biedt de afgenomen partijloyaliteit partijen 
ook kansen. Juist doordat kiezers minder trouw zijn 
aan hun partij, kan de persoon van de lijsttrekker 
een zwaarder gewicht krijgen bij de stemkeuze. Ook 
al zullen kiezers vanwege een bepaalde lijsttrekker 
niet snel van een linkse naar een rechtse partij swit-
chen (of andersom), de persoonlijke kenmerken van 
lijsttrekkers kunnen wel relevant zijn bij hun keuze 
tussen een aantal rechtse dan wel linkse partijen – 
met andere woorden: tussen partijen die zich binnen 
hetzelfde politieke domein bevinden. Deze persona-
lisering biedt ook de kwijnende volkspartijen CDA 
en PvdA mogelijkheden, zij het dat het meer een 
tijdelijke opleving is, dan structureel, blijvend herstel.

Voerman concludeert nog aardig positief over de 
mogelijkheden voor CDA en PvdA, maar het zijn wel 
opflakkeringen. Het CDA kon met Balkenende nog een 
eind komen en de PvdA met Samsom, maar het waren 
tijdelijke oplevingen op een neergaande lijn...
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Kiezers zijn minder trouw aan hun partij, stelde 
Gerrit Voerman in het Commentaar van het Mon-
tesquieu Instituut. Maar waar gaan ze heen? Op de 
site van Sociale Vraagstukken3 signaleert Matthijs 
Rooduijn op 21 april een ruk naar rechts in Neder-
land bij de laatste Kamerverkiezingen.

UIT WWW.SOCIALEVRAAGSTUKKEN.NL 
VAN 21 APRIL 2022 EN 
HET ND VAN 4 EN 30 AUGUSTUS 2022

Voordat we de vraag beantwoorden waarom één 
op de vijf Nederlanders op 17 maart koos voor een 
radicaal-rechtse partij is het belangrijk eerst vast 

te stellen wat er precies is gebeurd. Het meest in het oog 
springend is niet eens zozeer de gezamenlijke grootte van het 
radicaal-rechtse blok – in 2002 won de LPF van Pim Fortuyn 
vanuit het niets ook al 26 zetels – als wel het feit dat dit blok 
inmiddels uit drie duidelijk verschillende partijen bestaat.

De PVV is vooral een anti-islam partij met op 
sociaaleconomisch vlak ‘welvaartschauvinistische’ 
standpunten. Oftewel: ze pleit voor meer gelijkheid, maar 
alleen voor de ‘eigen’ mensen. FVD profileert zich de laatste 
tijd vooral als een ‘coronasceptische’ anti-lockdown-
beweging. Haar centrale boodschap is dat de vrijheden van 
burgers veel te ver worden ingeperkt. En JA21 zet zichzelf 
in de markt als een degelijk rechts alternatief voor de 
politiek buitenspel staande PVV en FVD met wie de meeste 
middenpartijen niet (meer) willen samenwerken.

Verschillen op rechts kleiner dan overeenkomsten 
Gezamenlijk zijn PVV, FVD en JA21 erin geslaagd om de 
steun voor het radicaal-rechtse blok uit te breiden. Niet 
door samen te werken, maar juist door in aanvulling op hun 
hoofdboodschap allemaal verschillende politieke deelverhalen 
te vertellen. JA21 heeft met haar rechtse ‘degelijkheidsverhaal’ 
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cultureel en economisch rechtse VVD’ers aan zich weten te 
binden, voor wie PVV en FVD een brug te ver zijn. En FVD 
heeft het radicaal-rechtse electorale blok uitgebreid door met 
haar anti-lockdownverhaal coronasceptische burgers aan te 
trekken die vooral vinden dat de samenleving van het slot 
moet.

Deze uitbreiding van het gezamenlijke radicaal-rechtse elec-
torale blok is niet, zoals weleens gedacht wordt, het gevolg 
van grote verschuivingen in de publieke opinie. Nederland-
se kiezers zijn in het afgelopen decennium niet negatie-
ver geworden over immigratie of Europese integratie. Sterker 
nog: de laatste jaren lijken Nederlandse burgers gemiddeld 
juist iets kosmopolitischer te zijn geworden.

Een belangrijke verandering die wél heeft plaatsgevonden: 
mensen met negatieve opvattingen over immigratie en de 
EU zijn steeds beter hun weg gaan vinden naar partijen met 
soortgelijke opvattingen. En andersom: radicaal-rechtse 
partijen zijn steeds beter geworden in het bereiken van kiezers 
met dezelfde ideeën.

Het is belangrijk om aan te tekenen dat de verschillen tussen 
PVV, FVD en JA21 – hoe belangrijk ook voor het begrijpen 
van de uitbreiding van het gezamenlijke radicaal-rechtse 
blok – relatief klein zijn in verhouding tot wat deze partijen 
bindt. PVV, FVD en JA21 zijn en blijven alle drie overduidelijk 
lid van de radicaal-rechtse partijfamilie. Ze zijn alle drie 
nativistisch (anti-immigratie, anti-islam, antisemitisch, en/
of racistisch), autoritair (strenge regels en hard straffen), po
pulistisch (negatief over de elite die de gewone burger zou 
‘verraden’), Eurosceptisch, en ook steeds sterker klimaatscep
tisch.

Rooduijn concludeert dan dat ongeveer de helft van de Neder-
landse kiezers behoorlijk nationalistische opvattingen heeft op 
het gebied van immigratie en Europese integratie. Hij vindt die 
groep al langere tijd stabiel in omvang, maar door de variatie in 
het rechtse blok is er meer keuzemogelijkheid ontstaan en mede 
daardoor is de aantrekkingskracht gegroeid. 

Dit heeft belangrijke implicaties. Sociaalwetenschappelijke 
analyses van het succes van radicaal rechts richtten zich in 
het verleden bijna altijd op het vergelijken van individuele 
partijen. De jongste ontwikkelingen laten echter zien dat deze 
benadering niet meer toereikend is. In een gefragmenteerd 
meerpartijenstelsel als het Nederlandse blijkt een volledig 

radicaal-rechts blok van partijen te kunnen ontstaan 
dat door zijn gezamenlijke veelzijdigheid een grotere 
groep kiezers aan zich kan binden dan individuele 
radicaal-rechtse partijen dat ooit op eigen houtje 
konden. Dit betekent dat radicaal rechts groter kan 
worden dan lange tijd werd gedacht.

De gevolgen hiervan moeten niet worden onder-
schat. We zien nu al dat binnen het radicaal-recht-
se blok sprake is van polarisatie. Aan de ene kant 
richt JA21 zich met haar, vergeleken met de andere 
radicaal-rechtse partijen, relatief gematigde bood-
schap op kiezers die zich wat meer in het midden 
ophouden. FVD aan de andere kant stelt zich juist 
steeds extremistischer op, denk aan het openlij-
ke antisemitisme en racisme binnen de partij. Ook 
stelt ze vraagtekens bij het eerlijke verloop van de 
verkiezingen.

Je ziet nu een blok op rechts (PVV 17, FVD 5, JA 21 3, 
Haga 3) en een blok op links (SP 9, PvdA 9, GL 8) 
met elk ongeveer 25 zetels. In maart zijn de staten-
verkiezingen en we herinneren ons nog de mega-uit-
slag voor FVD bij de vorige statenverkiezingen, met 
alle gevolgen voor de Eerste Kamer. Misschien moet je 
blij zijn dat een deel van die winst zich heeft losge-
maakt van Baudet. Maar een dergelijke oprisping in 
een uitslag kan zo weer komen, bijvoorbeeld via BBB 
met Caroline van der Plas. Het maakt een stabiel 
bestuur van rijk, provincie en ook gemeenten lastiger. 

Rooduijn signaleert dat het radicaal-rechtse gedachte-
goed normaliseert en veel media-aandacht trekt, zeker 
FVD. En daar reageren gevestigde politieke partijen 
als VVD, CDA en – in mindere mate – de SGP op. 

Moet je hier nu blij mee zijn? Moet je terugverlangen 
naar de machtsblokken van de vorige eeuw? In het 
ND van 4 augustus ziet Sjirk Kuijper geen reden 
voor heimwee: 

Je zou hopen dat de kiezer datgene wat lokaal 
gepresteerd en bereikt wordt, betrekt in z’n denken 
over de landelijke politiek én over de provincies, 
waarvoor we in maart weer mogen stemmen. 
Weet de kiezer nog welke partij in maart 2019 met 
1.057.030 stemmen de regionale verkiezingen won? Is 
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het gezien, en niet onopgemerkt gebleven, wat die 
86 boreale debutanten nadien bereikten, voor hun 
gewest, in de Statenzaal?

Veel gemeenten en provincies zijn, net als de Tweede 
Kamer, politiek gefragmenteerd. Maar er is geen 
reden tot heimwee naar die overmachtige fracties 
van ooit – ongeacht of ze van PvdA of CDA, de he-
renboeren of communisten waren. Kleinere fracties 
stuiten nu niet meer op de arrogantie van de macht, 
op betonblokken die jaar in jaar uit de wethouders- 
posten verdeelden. Iedereen kan meedoen in de 
raadszaal, als je serieus werk maakt van je ambt en 
ambacht: dat is winst.

Gert-Jan Segers is terughoudender over die mogelijk-
heden. In zijn column in het ND van 30 augustus 
2022 (kort voor minister Staghouwer terugtrad om-
dat hij zichzelf niet de ‘juiste man op de juiste plaats’ 
vond) schrijft hij naar aanleiding van kritiek uit de 
CU-achterban op het bereikte compromis: 

Het roept de vraag op of we de boel nog bij elkaar 
kunnen houden in ons landje. Of we nog een beetje 
geduld met elkaar hebben en genoegen nemen met 
een bevochten compromis ergens in het midden 

van de polder. Het roept ook de vraag op of de ChristenUnie 
daar überhaupt deel van kan en wil uitmaken. Willen we een 
getuigenispartij zijn waarin je altijd je hart kunt laten spreken, 
maar nooit de volle verantwoordelijkheid voor halfbakken 
besluiten in een gebroken wereld hoeft te nemen? Of een 
partij die verantwoordelijkheid wil nemen, om idealen iets 
dichterbij te brengen? 

Dat is de lastige afweging voor politici: ga je deels mee en rem je 
daarmee af of stap je eruit en roep je vanaf de zijlijn hoe het zou 
moeten met weinig kans op verandering.
Segers vervolgt:

In het laatste van de geschiedenis komt alles goed. Dan zijn 
er geen tranen meer, geen vervolging en oorlog, geen vluch-
telingen, geen slechte opvang. Dan breekt Christus’ vrederijk 
aan. Wij leven in – wat Bonhoeffer noemt –  het ‘voorlaatste’. 
Het is behelpen met onvolmaakte mensen zoals wijzelf in 
een soms waardeloze wereld. Je kunt het wel minder slecht 
maken en voor veel – niet iedereen en altijd – mensen het 
verschil maken. Dat is wat ik wil. Of ik dat ook kan, hangt af 
van vertrouwen van je partij en je kiezers. Zolang ik dat heb, 
doe ik wat ik kan.

Bid voor onze overheid, onze politici en zeker ook diegenen die 
proberen vanuit christelijk perspectief te werken. 

Vrijdag 11 november 2022 organiseert het comité Samen Gereformeerd een lezing. 
Ds. H. Wendt (GKv) en ds. A. Jongeneel (GKN) spreken dan D.V. over:

Levend geloof gehoorzaamt
Gods verbond van genade heeft twee kanten: 
de belofte van genade en de eis om te geloven 
en Hem te dienen. Moet je (eerst) aan die eis 
voldoen om op genade te mogen rekenen? Of 
moet je niets omdat het om genade gaat? Wat 
is het karakter van de gehoorzaamheid die God 
vraagt? Hoe werkt God? 

Beide predikanten zullen ingaan op de betekenis 
van een levend geloof, op het willen; waardoor 

we graag gehoorzamen en vrucht dragen, op we-
dergeboorte, op het karakter van Gods liefde en 
genade en op de verhouding wet en evangelie.  

De avond wordt gehouden in gebouw Dorps
huis ‘De Stuw’, De Brink 10 te Hoevelaken en 
begint om 20.00 uur (inloop vanaf 19.30 uur). 
Er wordt een collecte gehouden voor dekking 
van de onkosten. Liefst opgave van tevoren.  
Zie info: www.samengereformeerd.nl. 
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Hij legt het spantouw om de poten van het beest,

zet zich neer op het melkblok, plaatst de emmer

onder de uier en omvat de memmen,

waarna de eerste melkstraal op de bodem sjeest.

Toegevend herkauwt ogendicht het beest.

Vliegen verslinden onderwijl zijn huid.

Met ’n luie staartzwaai is het al weer uit.

Naast melk en huid heeft hij geduld het meest.

En in de emmer rijst het zachte feest

van zingend schuim op witte overvloed.

Het is vandaag weer goed en veel geweest.

Hij geeft zich prijs zoals een dichter doet.

G E R R I T  A C H T E R B E R G  ( 1 9 0 5 - 1 9 6 2 )
U I T:  S I N T E L S ,  1 9 4 4

Een vertrouwd tafereel voor 
lezers, bekend met het leven op 
de boerderij.
Voor mij als jochie van het plat-
teland in Groningen ook.
Prachtig die eerste strofe: je ziet 
het voor je.
Het werkwoord ‘sjeest’ is hier 
schitterend.

Dan de tweede strofe: het beest 
laat het allemaal gebeuren.
Vliegen verstoren de rust; met 
zijn staart verjaagt de koe ze.
Een raadselachtige laatste regel: 
de koe heeft het meest geduld
meer dan melk en huid. 

Prachtig het begin van strofe 3, 
het moet boeren als muziek in de 
oren klinken:
‘En in de emmer rijst  
het zachte feest
van zingend schuim  
op witte overvloed.’

De laatste regel verraadt dat hier 
een dichter aan het woord is.
Achterberg schreef ook het ge-
dicht: ‘De dichter is een koe’.
Hij is geboeid door het hele pro-
ces van melken en melk geven.
Hij ziet overeenkomsten met het 
schrijven van gedichten.
Het heeft in ieder geval een 
mooi vers opgeleverd
met onvergetelijke regels.

M e l k k n e c h t
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